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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió

Núm.:12/2021
Caràcter: ordinària
Convocatòria: primera
Data: 11 d’octubre de 2021
Horari: de 20:00 hores a 23:20 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents

 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael  Rubio  Ferrer,  Marta  Cano  Roig  i  Miquel  Angel  Obrador
Escribano pel Partit Popular.

 Maria Mesquida Artigues i Pau Massutí Ballester, pel Bloc per Felanitx-
APIB.

 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló,  María  Gracia  González  López  i  Damiana

Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Juan Diego Vidal Jorquera, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Maria Vidal Bennàsar, per Vox-Baleares
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

Absents

 Excusà la seva absència el Sr. Miquel Lluís Mestre Mestre, del Bloc
per Felanitx.

Abans de començar a tractar els punts de l’ordre del dia, el batle anuncia
que hi ha una declaració institucional de tots els grups municipals, Partit
Popular, Partit Socialista de les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-
Proposta per les Illes, Vox Baleares i del regidor no adscrit Sr. Juan Aznar
Hernández,  que  llegeix  la  Sra.  Catalina  Soler  i  que  es  transcriu
seguidament:

“Amb la Palma. Continuarem estant. A prop. Sempre

La naturalesa ens ha tornat a posar a prova. El  passat 19 de setembre
entrava en erupció el volcà de Cumbre Vieja, a l'illa canària de La Palma. 
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Immediatament,  batlesses  i  batles  dels  municipis  afectats,  el  Cabildo
Insular, el Govern de Canàries i el Govern d'Espanya van activar tots els
mecanismes d'emergència per protegir la seguretat dels veïns i veïnes de La
Palma, en primer lloc, i per, tot seguit, posar-se al seu costat, més a prop si
fos possible,  per atendre, ajudar,  acompanyar, intentar minimitzar mal i
dolor. Una demostració, una més, de l'esperit i l'essència de l'acció local:
actuar en la proximitat amb rapidesa i eficàcia. 

I  fer-ho,  a  més,  en  perfecta  coordinació;  en  un  exercici,  un  més,  de
cogovernança; la cogovernança àgil, en la proximitat, des de la proximitat.

Avui,  mitjançant  aquesta  Declaració,  ho  volem  fer  solemne  i
institucionalment des de l’Ajuntament Ple. 

I  reiteram, i  anunciam,  que,  igual  que  hem estat  i  estam,  continuarem
estant quan la terra es calmi i la lava es refredi, no deixarem d'estar. 

Serà  aquest  el  moment  de  refer-se,  de  tornar  a  començar,  de  mostrar
novament  tota  la  capacitat  d'acció,  atenció,  impuls  i  compromís  dels
governs locals.

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Felanitx:

- Manifesta tota la predisposició i el suport necessari a quantes actuacions
de coordinació puguin afavorir la implementació del Pla especial per a la
reconstrucció de La Palma anunciat pel Govern.

- Trasllada tot el seu suport a les persones evacuades de les seves llars i,
molt especialment, el nostre afecte als qui han perdut els seus habitatges,
els seus cultius o qualsevol altre bé sota la lava.

-  Agraeix  el  treball  incansable  que  estan  desenvolupant  els  equips
d'emergència,  cossos  i  forces  de  seguretat  de  l'estat,  organitzacions  no
governamentals,  exèrcit,  policies  locals,  professionals  del  sector  sanitari,
mitjans de comunicació i tants col·lectius que amb la seva labor sobre el
terreny contribueixen a reduir  les conseqüències d'aquest fenomen de la
naturalesa.

- Ofereix tota l'ajuda i col·laboració, als ajuntaments dels municipis més
directament afectats,  Llanos de Aridane i  El  Paso, institucions que estan
demostrant, juntament al Cabildo Insular de La Palma, la importància de les
administracions més pròximes en moments enormement difícils.

-  Manifesta  expressament  el  seu  suport  a  la  província  de  Màlaga  per
l'incendi de Sierra Bermeja, entre els municipis del qual està el d'Estepona i.
així mateix, a tots els afectats per l'incendi en el municipi de Navalacruz, a
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la província d'Àvila.»

No hi ha intervencions i, per assentiment unànime, s’aprova la declaració.

1. APROVACIÓ DE LES ACTES DE LES DUES SESSIONS ANTERIORS

A continuació, es veuen les actes de les dues sessions anteriors, l’ordinària
de 13 de setembre, i l’extraordinària de 27 de setembre de 2021, les quals,
en  no  haver-hi  objeccions,  s’aproven  per  unanimitat  dels  16  membres
presents.

2.  EXPEDIENT 1025/2016.  INICI  DEL PROCEDIMENT DE REVISIÓ
D'OFICI DE PERMÍS D'INSTAL·LACIÓ I D'OBRES PER EXECUTAR UN
HOTEL APARTAMENT DE 4 ESTRELLES AL CARRER HERNÁN CORTÉS
NÚM. 25 DE PORTOCOLOM

2.1  Proposta  d’inici  del  procediment  de  revisió  d'ofici  de  permís
d'instal·lació  i  d'obres  per  executar  un  hotel  apartament de  4
estrelles al carrer Hernán Cortés número 25 de Portocolom

El Ple de l’Ajuntament  està assabentat de la proposta del batle Sr. Jaume
Monserrat  Vaquer,  d’inici  del  procediment  de  revisió  d'ofici  de  permís
d'instal·lació i  d'obres per executar un  hotel apartament de 4 estrelles  al
carrer Hernán Cortés número 25 de Portocolom, prèviament dictaminada
per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de
4 d’octubre de 2021, que seguidament es transcriu:

«ANTECEDENTS

1. Sol·licitud de permís d'instal·lació i d'obres d'hotel de dia 9 de 
juny de 2015 NRGE 2961.

Mitjançant l'escrit de dia 9 de juny de 2015 NRGE 2961 se sol·licita permís
d'instal·lació i d'obres per executar un hotel apartament de 4 estrelles, amb
una capacitat de 12 unitats d’allotjament i  40 places turístiques, ubicat al
carrer Hernán Cortés número 25 de Portocolom.

Prèviament havia tengut entrada en el registre de l’Ajuntament de Felanitx,
en data 5 de febrer de 2015 NRGE 593, l'informe preceptiu i vinculant de la
Conselleria de Turisme de data 30 de gener de 2015, en relació amb el que
disposava la disposició addicional quarta de la Llei 8/2012, de 19 de juliol,
de turisme de les Illes Balears, modificada pel Decret llei 1/2013, de 7 de
juny,  i  pel  Decret  llei  3/2014,  de  5  de  desembre  (en  endavant,  LTIB).
Aquest informe és favorable a l'execució de l'hotel apartament de 4 estrelles
al carrer Hernán Cortés número 25 de Portocolom amb el compliment d'una



 
Ajuntament de Felanitx

sèrie condicions. El motiu pel qual el projecte es va acollir a la disposició
addicional quarta de la LTIB és perquè:

-  El  projecte  incompleix  la  parcel·la  mínima  fixada  en  el  planejament
municipal. En efecte, el planejament municipal exigeix la parcel·la mínima
de 2.000 m2, mentre que la parcel·la objecte del projecte té 1.062 m2.

- El projecte incompleix l'índex d'intensitat d'ús turístic regulat a la Norma
Complementària sobre regulació de capacitat de població del terme municipal
de Felanitx, aprovada en data 10 de maig de 1996 (en endavant, NCPF). En
efecte, segons la NCPF a la parcel·la objecte del projecte només es poden
autoritzar 18 places turístiques (1 plaça cada 60 m2 de solar), mentre que el
projecte preveu 40 places turístiques.

2. Permís d'instal·lació i d'obres d'hotel.

L’Ajuntament de Felanitx, en sessió ordinària de la Junta de Govern Local de
dia 22 de maig de 2018, acorda concedir permís d'inici d'instal·lació d'activitat
permanent  menor  i  llicència  urbanística  per  a  la  construcció  d'un  nou
establiment d'allotjament d'hotel apartament de 4 estrelles, obert 12 mesos a
l'any, ubicat al carrer Hernán Cortés 25 de Portocolom (llicència integrada
20150007-I; expedient electrònic 1025/2016).

3. Escrit de dia 21 de gener de 2019 E-RC 331

Mitjançant l'escrit de dia 21 de gener de 2019 E-RC 331, s'ha sol·licitat a
l'Ajuntament de Felanitx la revisió d’ofici  del permís d'instal·lació i  d'obres
d'hotel de dia 22 de maig de 2018, ja que considera que és nul de ple dret,
d'acord amb els tres motius que explica en el seu escrit, això és:

a) Invasió de la zona verda pública prevista, tant en el Pla parcial de Cala
Barbacana de Portocolom, aprovat definitivament per la Comissió Provincial
d'Urbanisme el dia 28 de febrer de 1964, com en el Pla general d'ordenació
urbana de Felanitx, aprovat definitivament el dia 6 d'octubre de 1969. 

b) Falta l'autorització corresponent de la Agencia Estatal de Seguridad Aérea
del Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana (AESA), a causa de
la  servitud  aeronàutica  del  NDB  de  Portocolom,  segons  el  Reial  decret
373/2011, d'11 de març.

c) Falta l'autorització corresponent del Servei de Litoral del Consell Insular de
Mallorca per totes les edificacions que s'ubiquen dins la franja de protecció de
la zona de domini públic marítim terrestre.

4. Presentació del projecte d'execució.

Mitjançant l'escrit  de dia 30 de maig de 2019 E-RC 3166, es presenta el
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projecte d'execució corresponent.

5. Escrit de dia 5 de juny de 2019 E-RC 3283

Mitjançant l'escrit de dia 5 de juny de 2019 E-RC 3283, l'arquitecte autor del
projecte d'obra fa una anàlisi de la situació urbanística de l'immoble objecte
del permís d'instal·lació i d'obres d'hotel de dia 22 de maig de 2018.

6. Escrit de dia 23 de març de 2021 E-RE 629

Mitjançant l'escrit de dia 23 de març de 2021 E-RE 629, el promotor de l'hotel
sol·licita que l'Ajuntament de Felanitx dicti una resolució d'inadmissió a tràmit
de la sol·licitud de revisió d'ofici i es procedeixi a l'autorització del projecte
d'execució per donar inici a les obres.

7. Informe jurídic municipal de dia 27 de setembre de 2021

L'informe jurídic  municipal  de dia  27 de setembre  de 2021 ha informat
favorablement  que el  Ple  de  l'Ajuntament  de  Felanitx  adopti  l'acord  per
iniciar el procediment de revisió d'ofici del permís d'instal·lació i d'obres per
executar un hotel apartament de 4 estrelles al carrer Hernán Cortés número
25 de Portocolom.

FONAMENTS DE DRET

I.  Acció pública.  L’article  14.1 de la  Llei  12/2017,  de 29 de desembre,
d'urbanisme de les Illes Balears (en endavant, LUIB), sobre l'acció pública en
matèria d'urbanisme, disposa que:

«1.  D’acord  amb  la  legislació  aplicable,  l’acció  per  exigir  davant  els  òrgans
administratius  i  els  tribunals  de  la  jurisdicció  contenciosa  el compliment  del  que
disposen aquesta  llei  i  els  instruments  d’ordenació  urbanística que es regulen és
pública, mitjançant els recursos o les accions que corresponguin.

Si l’exercici de l’acció ve motivat per l’execució d’obres que es considerin il·legals, es
pot exercir mentre en duri l’execució i, posteriorment, fins al venciment dels terminis
de  prescripció  que  determina  aquesta  llei,  sens  perjudici  dels  supòsits  de  no-
prescripció».

II. Nul·litat de ple dret en l'àmbit urbanístic. L'article 147.1 lletres a) i
d) de la LUIB, sobre la nul·litat de ple dret, que reprodueix quasi exactament
l'article 135 de la Llei 2/2014, de 25 de març, d'ordenació i ús del sòl (en
endavant, LOUS), determina que:

«1. Són nul·les de ple dret les llicències urbanístiques, les ordres d’execució o els
acords que aproven els projectes de l’apartat 4 de l’article anterior:

a) Que s’han atorgat sense la incorporació a l’expedient de les autoritzacions o dels
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informes concurrents que són preceptius d’acord amb aquesta llei o altra normativa
sectorial aplicable.

(…)

d) Que s’han atorgat amb infracció de les determinacions d’aquesta llei, dels plans
urbanístics  o  de  les  ordenances  municipals, respecte  dels  actes  de  parcel·lació,
d’urbanització, d’edificació i d’ús del sòl i del subsòl, quan es duen a terme en terrenys
qualificats en el planejament com a zones verdes públiques o espais lliures d’edificació
de  caràcter  públic,  parcs,  jardins,  infraestructures  i reserves  dotacionals,  béns  o
espais catalogats en el planejament o declarats d’interès cultural o catalogats i també
els que es duen a terme en terrenys classificats com a sòl rústic protegit».

L'article 185.5 de la LUIB, sobre la revisió de llicències, que reprodueix quasi
exactament l'article 159 de la LOUS, assenyala que:

«5.  Sens  perjudici  del  que  disposen  els  apartats  anteriors,  l’òrgan  municipal
competent  ha  de  revisar  les  llicències  urbanístiques  i  les  ordres d’execució,  com
també qualsevol altre acte administratiu previst en aquesta llei, el contingut del qual
constitueixi o habiliti  de manera manifesta alguna de les infraccions urbanístiques
greus o molt greus que s’hi defineixen, de conformitat amb el que s’estableix en la
legislació  reguladora  del  règim  jurídic  de  les  administracions  públiques  i  del
procediment  administratiu  comú.  Els  procediments  de  revisió  o de  declaració  de
lesivitat són independents dels de caràcter sancionador».

En aplicació de l'article 163.2 lletra c) punt ii, en relació amb l'article 163.2
lletra d) punt iii de la LUIB, que reprodueix quasi exactament l'article 176 de
la LOUS, es considera infracció urbanística molt greu:

«Executar, fer o desenvolupar actes de parcel·lació, d’urbanització, de construcció o
d’edificació i d’instal·lació, o qualsevol altre de transformació o ús del sòl, del vol o
del subsòl, contraris a l’ordenació territorial o urbanística (...) quan afectin a parcs,
jardins, espais lliures, infraestructures i altres reserves per a dotacions».

III.  Revisió  de  disposicions  i  actes  nuls.  L'article  106.1  de  la Llei
39/2015,  d'1  d'octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions  públiques  (en  endavant,  LPACAP),  sobre  la  revisió  de
disposicions i actes nuls, disposa que:

«Artículo 106. Revisión de disposiciones y actos nulos 

1. Las Administraciones Públicas, en cualquier momento, por iniciativa propia o a
solicitud de interesado, y previo dictamen favorable del Consejo de Estado u órgano
consultivo equivalente de la Comunidad Autónoma, si lo hubiere, declararán de oficio
la nulidad de los actos administrativos que hayan puesto fin a la vía administrativa o
que no hayan sido recurridos en plazo, en los supuestos previstos en el  artículo
47.1».

Quan es tracta d'un acte d'una entitat local, l'òrgan competent per declarar la
nul·litat  de  ple  dret  és  el  Ple  de  la  Corporació  (per  totes,  Sentència  del
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Tribunal Suprem de dia 2 de febrer de 1987).

El termini per resoldre el procediment és de sis mesos.

IV.  Nul·litat  de  ple  dret  en la  LPACAP.  L'article  47.1  lletra  f) de  la
LPACAP, sobre la nul·litat de ple dret, estableix que:

«Artículo 47. Nulidad de pleno derecho 

1. Los actos de las Administraciones Públicas son nulos de pleno derecho en los
casos siguientes:

(…)

f) Los actos expresos o presuntos contrarios al ordenamiento jurídico por los que se
adquieren facultades o derechos cuando se carezca de los requisitos esenciales para
su adquisición».

V. Tràmit d'audiència. L’article 82 de la LPACAP, sobre la participació dels
interessats, disposa que les persones interessades, en un termini no inferior
a deu dies ni superior a quinze, podran al·legar i presentar els documents i
justificacions que estimin pertinents.

D'acord amb els fets i fonaments de dret exposats, anb el dictamen previ
de la Comissió Informativa d'Economia i Assumptes Generals, propòs al Ple
de l'Ajuntament de Felanitx l'adopció del següent acord:

Primer. Iniciar  el  procediment  de  revisió  d’ofici  amb  l’objecte  de
declarar, si procedeix, la nul·litat de ple dret de l'Acord de la Junta de Govern
Local de l'Ajuntament de Felanitx de dia 22 de maig de 2018, que va concedir
permís d'inici d'instal·lació d'activitat permanent menor i llicència urbanística
per a la construcció d'un nou establiment d'allotjament d'hotel apartament de
4 estrelles, obert 12 mesos a l'any, ubicat al carrer Hernan Cortés 25 de
Portocolom (llicència integrada 20150007-I; expedient electrònic 1025/2016).

Segon.  Sol·licitar  informe  tècnic  que  determini  si  la  ubicació  de
l'edificació que s'ha autoritzat amb el permís d'instal·lació i d'obres d'hotel de
dia 22 de maig de 2018:

a) Envaeix o no la zona verda pública prevista, tant en el Pla parcial de Cala
Barbacana de Portocolom, aprovat definitivament per la Comissió Provincial
d'Urbanisme el dia 28 de febrer de 1964, com en el Pla general d'ordenació
urbana de Felanitx, aprovat definitivament el dia 6 d'octubre de 1969. 

b) Envaeix o no la zona de servitud de protecció del domini públic marítim
terrestre de la Llei 22/1988, de 28 de juliol, de Costes.
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Tercer.  Sol·licitar  informe  tècnic  sobre  l'afecció  de  la  servitud
aeronàutica del NDB de Portocolom, segons el Reial decret 373/2011, d'11 de
març,  en  relació  amb  l'edificació  que  s'ha  autoritzat  amb  el  permís
d'instal·lació i d'obres d'hotel de dia 22 de maig de 2018.

Quart. Sol·licitar informe jurídic que contesti totes les al·legacions.

Cinquè.  Donar  trasllat  a  les  parts  interessades  d'una  còpia  dels
escrits d'al·legacions presentats.

Sisè. Concedir el tràmit d'audiència a les parts interessades, això és,
al titular del permís d'instal·lació i d'obres d'hotel de dia 22 de maig de 2018,
al denunciant, així com a la Conselleria de Model Econòmic, Turisme i Treball,
perquè puguin al·legar i presentar els documents i justificacions que s'estimin
pertinents, en el termini màxim de quinze dies hàbils comptadors a partir de
l'endemà de la recepció de les notificacions corresponents.

Setè.  Designar instructor  de  l’expedient  Miquel  Andreu  Roman,
administratiu adscrit al departament d'Urbanisme, al qual se li notificarà en
legal  forma la  designació.  L'instructor  podrà abstenir-se d’intervenir  en el
procediment  o  ser  recusat  per  les  parts  interessades,  si  s'estima  que
existeixen causes legítimes per això, de conformitat amb els articles 23 i 24
de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de règim jurídic del sector públic, i articles
182 a 184 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les
entitats locals de 28 de novembre de 1986.

Vuitè.  Una vegada ultimada la instrucció i elaborada la proposta de
resolució corresponent, les actuacions es trametran al Consell Consultiu de les
Illes  Balears  perquè emeti  el  dictamen previst  a  l’article  106.1  de la  Llei
39/2015,  d'1  d'octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques.

Novè.  Notificar aquest Acord a les persones interessades en forma
legal.»

2.2 Votació

En no produir-se intervencions per part dels presents, se sotmet la proposta
a votació i, per majoria de 10 vots a favor (6 del PP, 2 del Pi-Proposta per
les Illes, 1 de Vox i 1 del regidor no adscrit) i 6 abstencions (3 del Partit
Socialista  de les  Illes Balears,  2 del  Bloc per  Felanitx-  APIB i  1  d’Unides
Podem), s’acorda:

Primer. Iniciar  el  procediment  de  revisió  d’ofici  amb  l’objecte  de
declarar, si procedeix, la nul·litat de ple dret de l'Acord de la Junta de Govern
Local de l'Ajuntament de Felanitx de dia 22 de maig de 2018, que va concedir
permís d'inici d'instal·lació d'activitat permanent menor i llicència urbanística
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per a la construcció d'un nou establiment d'allotjament d'hotel apartament de
4 estrelles, obert 12 mesos a l'any, ubicat al carrer Hernan Cortés 25 de
Portocolom (llicència integrada 20150007-I; expedient electrònic 1025/2016).

Segon.  Sol·licitar  informe  tècnic  que  determini  si  la  ubicació  de
l'edificació que s'ha autoritzat amb el permís d'instal·lació i d'obres d'hotel de
dia 22 de maig de 2018:

a) Envaeix o no la zona verda pública prevista tant en el Pla parcial de Cala
Barbacana de Portocolom, aprovat definitivament per la Comissió Provincial
d'Urbanisme el dia 28 de febrer de 1964, com en el Pla general d'ordenació
urbana de Felanitx, aprovat definitivament el dia 6 d'octubre de 1969. 

b) Envaeix o no la zona de servitud de protecció del domini públic marítim
terrestre de la Llei 22/1988, de 28 de juliol, de Costes.

Tercer.  Sol·licitar  informe  tècnic  sobre  l'afecció  de  la  servitud
aeronàutica del NDB de Portocolom, segons el Reial decret 373/2011, d'11 de
març,  en  relació  amb  l'edificació  que  s'ha  autoritzat  amb  el  permís
d'instal·lació i d'obres d'hotel de dia 22 de maig de 2018.

Quart. Sol·licitar informe jurídic que contesti totes les al·legacions.

Cinquè.  Donar  trasllat  a  les  parts  interessades  d'una  còpia  dels
escrits d'al·legacions presentats.

Sisè. Concedir el tràmit d'audiència a les parts interessades, això és,
al titular del permís d'instal·lació i d'obres d'hotel de dia 22 de maig de 2018,
al denunciant, així com a la Conselleria de Model Econòmic, Turisme i Treball,
perquè puguin al·legar i presentar els documents i justificacions que s'estimin
pertinents, en el termini màxim de quinze dies hàbils comptadors a partir de
l'endemà de la recepció de les notificacions corresponents.

Setè.  Designar instructor  de  l’expedient  Miquel  Andreu  Roman,
administratiu adscrit al departament d'Urbanisme, al qual se li notificarà en
legal  forma la  designació.  L'instructor  podrà abstenir-se d’intervenir  en el
procediment  o  ser  recusat  per  les  parts  interessades,  si  s'estima  que
existeixen causes legítimes per això, de conformitat amb els articles 23 i 24
de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de règim jurídic del sector públic, i articles
182 a 184 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les
entitats locals de 28 de novembre de 1986.

Vuitè.  Una vegada ultimada la instrucció i elaborada la proposta de
resolució corresponent, les actuacions es trametran al Consell Consultiu de les
Illes  Balears  perquè emeti  el  dictamen previst  a  l’article  106.1  de la  Llei
39/2015,  d'1  d'octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques.
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Novè.  Notificar aquest Acord a les persones interessades en forma
legal.

3.  EXPEDIENT  2721/2017.  ACORD  D'INICI  D'EXPEDIENT
D'IMPOSICIÓ  D'UNA  SEGONA  PENALITAT  A  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES  Y  CONTRATAS,  SA,  PER  PRESUMPTE
INCOMPLIMENT  DEL  CONTRACTE  DE  LA  GESTIÓ  DEL  SERVEI  DE
RECOLLIDA, NETEJA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS DEL TERME
MUNICIPAL DE FELANITX

3.1 Proposta d’acord d’inici  d’expedient d’imposició d’una segona
penalitat  a  Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  per
presumpte incompliment  del  contracte  de la  gestió  del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus urbans del terme municipal
de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta Cano, d’acord d’inici d’expedient d’imposició d’una segona penalitat a
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per presumpte incompliment
del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i  transport  de
residus urbans del terme municipal de Felanitx, que ha estat dictaminada
prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals de dia 4 d’octubre de 2021, que es transcriu a continuació:

«Antecedents

 En data 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar
amb l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA el contracte
de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids
urbans del terme municipal de Felanitx d’acord amb el Plec de clàusules
administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques aprovats
per l’Ajuntament.

 Els  dies  27,  28,  29,  30  i  31  d’agost  de  2021  es  va  assabentar
l’Ajuntament de Felanitx, a través de la Línia Verda, d’una incidència del
servei de recollida de rebuig, no duit a terme en els contenidors ubicats
al camí de Ca na Mesquida. Vistes les queixes presentades, mitjançant
els serveis municipals l’Ajuntament va poder comprovar la realitat dels
fets informats (s’adjunta fotografia). Per tal d’evitar continuar donant
perjudicis a la ciutadania, l’Ajuntament de Felanitx, el matí de dia 1 de
setembre, va avisar l’empresa de l’incompliment del servei per tal que
s’esmenàs el més aviat possible.

 D’acord amb l’informe proposta emès dia 23 de setembre de 2021
per la regidora de Neteja i Residus, com a responsable del contracte,
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juntament amb l’enginyer municipal,  es considera procedent l’obertura
d’un expedient d’imposició de penalitats per presumpte incompliment
del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de
residus  sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  signat  amb
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per infracció lleu i amb una
quantia de 1.000 €, per la falta de recollida de rebuig no duit a terme en
els contenidors ubicats al camí de Ca na Mesquida.

A l’informe proposta s’adjunta una fotografia acreditativa dels fets.

Consideracions tècniques i jurídiques

a) La  clàusula  3  del  Plec  de  prescripcions  tècniques  (PPT,  en
endavant)  estableix  com  a  obligació  general  del  concessionari  la
d’informar immediatament de qualsevol anomalia o incident del servei a
l’Ajuntament, el que no es va complir pel contractista, ja que va ser
l’Ajuntament qui va haver d’avisar l’empresa de l’incompliment el matí
de  dia  1  de  setembre  de  2021,  per  tal  d’evitar  continuar  donant
perjudicis a la ciutadania.

b) D’acord amb la clàusula 26.2 del Plec de clàusules administratives
particulars  (PCAP,  en  endavant),  envers  les  infraccions  comeses  pel
contractista en la prestació del servei, l’Ajuntament té dret a imposar
les correccions pertinents, segons el disposat a la clàusula 32 pel que fa
a la classificació d’infraccions i possibles sancions.

c) En  la  clàusula  32.1.1  del  PCAP  s’especifica  que  tendran  la
consideració de faltes lleus, entre d’altres, la imperfecció no reiterada en
la prestació del servei. D’acord amb això, es considera infracció lleu la
falta de recollida als contenidors ubicats al camí de Ca na Mesquida els
dies 27, 28, 29, 30 i 31 d’agost de 2021. 

d) Segons  la  clàusula  32.2  del  PCAP  les  infraccions  lleus  se
sancionaran amb advertiment i imposició d’una multa de fins a 1.000 €.
Vist el perjudici que es va ocasionar a la ciutadania, posat de manifest
amb les  incidències  que s’adjunten presentades a  través de  la  Línia
Verda,  i  completades  amb  les  comprovacions  fetes  pels  serveis
municipals, i que, a més, l’empresa contractista va incomplir l’obligació
establerta  a  la  clàusula  3  del  PPT  d’informar  immediatament  de
qualsevol anomalia o incident del servei a l’Ajuntament, es proposa una
penalitat corresponent a una infracció lleu amb el seu grau màxim de
1.000 € a imposar a l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas,
SA.
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e) L’article  212  del  Reial  decret  legislatiu  3/2011,  de  14  de
novembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de contractes del
sector  públic  (TRLCSP,  en  endavant),  disposa  que  els  plecs  podran
preveure penalitats per al cas de compliment defectuós de la prestació
objecte  del  contracte.  Aquestes  penalitats  seran  proporcionals  a  la
gravetat de l’incompliment i no podran ser superiors al 10 per cent del
pressupost del contracte. El règim sancionador regulat en el PCAP s’ha
d’assimilar  al  procediment  d’imposició  de  penalitats  regulat  en  el
TRLCSP,  com  a  norma  especificada  en  la  clàusula  3  del  PCAP  on
s’estableix el règim jurídic d’aquesta contractació.

f) L’apartat 8 de l’article 212 del TRLCSP estableix que les penalitats
previstes s’imposaran per acord de l’òrgan de contractació, adoptat a
proposta  del  responsable  del  contracte,  que  serà  immediatament
executiu, i es faran efectives mitjançant deducció de les quantitats que,
en  concepte  de  pagament  total  o  parcial,  s’hagin  d’abonar  al
contractista o sobre la garantia que, en el seu cas, s’hagués constituït,
quan no es puguin deduir dels esmentats pagaments.

D’acord amb l’establert en el PCAP, la responsable d’aquest contracte és
la regidora delegada de Neteja i Residus. 

L’òrgan de contractació és el Ple de la corporació, segons l’establert a la
disposició addicional segona del TRLCSP.

g) La prerrogativa  de l’Administració  de declarar  la  responsabilitat
imputable al contractista arran de l’execució del contracte, reflectida a
l’article 210 del TRLCSP, en relació amb l’establert a l’article 211.1 del
TRLCSP, exigeix donar audiència al contractista. Atès que no ve regulat
en  el  TRLCSP  el  termini  d’audiència  que  s’ha  de  concedir,
supletòriament s’aplica la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment
administratiu  comú  de  les  administracions  públiques.  Concretament,
l’article 82 d’aquesta Llei regula per al tràmit d’audiència un termini no
inferior a deu dies hàbils ni superior a quinze.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  tècniques  i  jurídiques
apuntades,  es proposa a  l’Ajuntament  Ple,  amb el  dictamen previ  de la
Comissió  Informativa   d’Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord: 

Primer. Iniciar  el  procediment  d’imposició  d'una  segona  penalitat  a
l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment
del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i  transport  de
residus  sòlids  urbans  del  terme municipal  de  Felanitx,  per  estimar  que,
presumptament,  ha  comès  la  infracció  especificada  a  les  consideracions



 
Ajuntament de Felanitx

tècniques i jurídiques amb l’aplicació de les corresponents penalitats.

Segon. Concedir a l’empresa contractista un termini de 15 dies hàbils,
a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè pugui
manifestar el que trobi escaient.

Tercer.  Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus com a
responsable  del  contracte,  a  l’enginyer  municipal,  i  als  departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

3.2 Votació

En  no  haver-hi  intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
unanimitat, s’acorda: 

Primer. Iniciar  el  procediment  d’imposició  d'una  segona  penalitat  a
l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment
del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i  transport  de
residus  sòlids  urbans  del  terme municipal  de  Felanitx,  per  estimar  que,
presumptament,  ha  comès  la  infracció  especificada  a  les  consideracions
tècniques i jurídiques amb l’aplicació de les corresponents penalitats.

Segon. Concedir a l’empresa contractista un termini de 15 dies hàbils,
a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè pugui
manifestar el que trobi escaient.

Tercer.  Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus com a
responsable  del  contracte,  a  l’enginyer  municipal,  i  als  departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

4.  EXPEDIENT  168/2021.  PROPOSTA  PER  NOMENAR  FILLA
PREDILECTA DE FELANITX LA SRA. MARIA VICH I NADAL  

4.1 Proposta d’acord per nomenar Filla Predilecta de Felanitx la Sra.
Maria Vich i Nadal

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania Mesquida, per nomenar Filla Predilecta de Felanitx la Sra. Maria Vich
i  Nadal,  que ha estat  dictaminada  prèviament per la Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de dia 4 d’octubre de 2021,
que es transcriu a continuació:
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«Mitjançant el Decret de Batlia núm. 2021-0089 del passat 5 de febrer de
2021,  vaig  rebre  l’encàrrec  de  ser  la  jutgessa  instructora  de  l’expedient
168/2021 per nomenar filla predilecta de Felanitx a la Sra. Maria Vich i Nadal.

El Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Felanitx, en el seu
article  6,  estableix  que  la  Corporació  Municipal  podrà  acordar  els
nomenaments  de  Fill  Predilecte  i  Adoptiu  i  de  Membre  Honorari  de  la
Corporació  Municipal.  L’article  7  d’aquest  reglament  determina  que  per
atorgar  alguna  d’aquestes  distincions  serà  necessari  acreditar  mèrits,
qualitats i circumstàncies singulars que concorrin en els guardonats i el seu
article 8 disposa que el nomenament de Fill Predilecte de la Ciutat haurà de
recaure precisament en una persona nascuda dins el terme municipal.

La  Fundació  Barceló,  l’Associació  Cultural  Units  Com Brins,  i  el  Consell
d’Administració del Centre Cultural de Felanitx demanen que es reconegui la
trajectòria de l’artista pintora Maria Vich i Nadal, mitjançant escrits de 3 de
desembre  de  2020  (RGEnúm.  4723/2020),  de  22  de  gener  (RGEnúm.
229/2021) i 24 de gener de 2021 (RGE núm. 134/2021), respectivament.
Aquestes  peticions  es  fonamenten  en  la  possibilitat  institucional  de
reconèixer, distingir, premiar i difondre la seva trajectòria professional, i els
valors que ella ha promogut en més de 60 anys d'activitat en l'àrea de les
arts i la pintura.

La iniciativa té el suport, per l’adhesió de 47 persones i partits polítics o
associacions com el  Partit  Popular,  el  PSOE i  El  Pi,  així  com l’associació
Felanitx per la Igualtat.

Els arguments en els quals es fonamenta la iniciativa són públics i notoris. 

Maria Vic i Nadal neix a Felanitx en la vigília de Sant Agustí i creix dedicada
a l'art, en un moment en el qual poques dones aconseguien fer-se un nom
en aquest àmbit. El seu marcat vessant artístic es  manifesta des de molt
jove  i  queda  plasmada  en  el  seu  desig  d'il·lustrar  els  contes  que  ella
mateixa escrivia.

A primerenca edat ingressa a l'Escola d'Arts i Oficis de Palma. Passats uns
anys i per millorar la seva formació, es trasllada a la península per estudiar
a l'Escola de Belles arts de Barcelona. Seguirà en la Grand Chaumière de
París. I finalment torna a Mallorca, on contactarà amb l'artista Tito Cittadini
per rebre les seves classes magistrals. Amb tot això, l'artista, amb la seva
pintura realista, simbolista i en un cert grau naïf, de temes paisatgístics i
costumistes, aconsegueix el reconeixement local i de totes les galeries de
Mallorca, així com de Barcelona, on exposarà en dues ocasions, en la galeria
Mayte Murïoz (Barcelona, 1977) i en la Galeria Kreisler (Barcelona, 1993).
Maria Vich, en la dècada dels 90, s'ha convertit per a tots els mallorquins en
una gran persona, i en 1996 fa gala d'això i cedeix a la Fundació Barceló
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218 quadres per a la seva galeria patrimonial d'art. Actualment són més de
300 i  s'exhibeixen  de  manera  permanent  a  les  sales  del  Centre  d’Art  i
Cultura de la Fundació a Felanitx.

Joan Oliver «Maneu» la descriu com una dona forta, una artista honrada i
fidel a la seva vocació, però, a més, és una persona bona i generosa, la
puresa  de  sentiments  de  la  qual  ens  acompanya  sempre  amb  la  seva
presència. Maria Vich no ha tingut una carrera fàcil en la seva professió de
pintora. Encara que valorada pels seus mestres i molt particularment pel
més reconegut d'ells, Tito Cittadini, ha hagut de lluitar per mantenir-se en
una professió que sempre ha estat difícil per a tothom, però més per a les
dones i més per a aquelles que han volgut formar una família i sostenir-la.
Maria Vich, no obstant això, sense perdre mai la serenitat ni la convicció de
la seva pròpia vocació, ha sabut crear i crear, sense deixar d'investigar ni
d'explorar  tècniques  i  tendències,  donant  lloc  a  un  món  propi  que  és
immediatament identificable per l'ull acostumat a apreciar l'obra ben feta.

No hi  ha cap dubte  que Maria  Vich  i  Nadal  és  una de les  artistes més
reconegudes de l'illa, i la seva obra, seran donades a conèixer a l'actual i a
les posteriors generacions de mallorquins. 

Entre les seves pintures es troben diverses de les maternitats i gitanes que
han marcat la carrera de Vich, però també està molt present la seva passió
per la  música  i  el  seu  interès  per  l'abstracte;  així  com l'obra dirigida a
ensenyar des d'una perspectiva original el món de la verema. A més, al
llarg de la seva dilatada carrera, ha estat ambaixadora de Felanitx, ja que,
en gran part  de la  seva obra paisatgística i  costumista,  té  com a tema
principal Felanitx i Portocolom.

TRAJECTÒRIA 
Exposicions individuals: 
1955, 1957, 1977, 1978, 1980 y 1983 - Galeries Danús (Palma). 
1955 i 1958 a la Caixa de Pensions (Felanitx). 
1959, 1972, 1974, 1976, 1980 al Cercle de Belles Arts (Palma). 
1970 Casa de Cultura (Felanitx). 
1973 Galeries Costa (Palma). 
1977 Mayte Muñoz   (Barcelona). 
1977 Tartalo Arte (Vitoria). 
1979 Galeria Cunium  (Inca). 
1983 Galeria "Marieta Gual" (Cala D'Or). 
1985 Galeria Lluc-Fluxà (Palma). 
1989 Galeries Ses Fragates (Cala Bona - Son Servera). 
1991 Banca  March (Palma). 
1993 Galeria Kreisler (Barcelona). 
1994 Masters Art Galerie (Palma). 
1994 Hotel Formentor  (Mallorca). 
1994 Hotel Arabella. 
1996 Fundació  Barceló (Palma) 
1998 Casa de Cultura de Muro 
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1998 Fundació  Barceló (Palma) 
2001 Fundació  Barceló (Palma) 
2004-2021 exposició permanent  de diverses mostres al Centre d'Art i Cultura de
Felanitx de la Fundació Barceló. 
2007 - Fundació Barceló (Palma) 
2009 - Fundació Barceló (Palma) 
2010—  Hotel Pueblo y Hotel Albatros (Palma) 
2012 - Fundació Barceló (Palma) 
2014 - Fundació Barceló (Palma) 
2016    Fundació Illes Balears (Palma). 
2018 - Fundació Barceló (Palma) 

Premis: 
1959  Medalla de Pintura del Saló de Tardor del Cercle de Belles Arts de Palma de
Mallorca. 
1973  Medalla de Plata (Certamen de Felanitx). 
1973  Medalla d’Or (1er. Certamen Internacional de Sineu). 
1974  Segon Premi  (Certamen de  Calvià) 
Medalla de Plata (Certamen de Pollença). 
Medalla de Plata (Certamen de Felanitx). 
1975  Segona medalla del Saló de Tardor del Cercle de Belles Arts de Palma de
Mallorca. 
Finalista en el "Premi Ciutat de Palma". 
1976  Tercera Medalla (1er. Certamen Internacional de Andratx). 
2001-2002  Premi Rotary Mallorca 

Publicacions: 
1958 "Pintors Mallorquins" (Juan Bonet). 
1972 «La Pintura Contemporània de  Mallorca»(Gaspar Sabater). 
1976 Calendari del Foment del Turisme. 
1976 Centenari  del Centre Excursionista de Catalunya. Homenatge  dels Artistes
Catalans. 
1979 "Mestres  actuals de la Pintura i Escultura Catalanes". Monografia número 49. 
1982  La pintura Contemporània  de Mallorca (Gaspar Sabater). 
1985  Diccionari  "Rafols" d’Artistes  Contemporanis de Catalunya i Balears   (Tomo
IV — pàgines 240-241). 
1988  Portada "Corona poètica a la Mare de Déu de Sant Salvador". 
1991   Art  Iberoamericà.  lberoamerican  Art  1900-1990.  Edicions  C.D.  Arte
Ediciones UNESCO. 
2001  Maria Vich. Llibre editat per la Fundació Barceló. 
2014  Maria Vich.  La meva vida, la meva veritat, la meva pintura. Llibre editat per
la Fundació  Barceló. 

DOCUMENTAL 
Casablanca Films S.A. Pintura Contemporània de España. 

OBRA DONADA 
1994-2005 - Donació a la Fundació Barceló de 218 obres. 
2006-2014 - Donació a la Fundació  Barceló  de 131 obres. 
2019- Donació a la  Fundació Barceló de 352 obres. 

Per  tot  el  descrit  i  per  tota  la  documental  existent  en  l'expedient,  faig
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avinent al Ple de l’Ajuntament la meva proposta de nomenar Maria Vich i
Nadal Filla Predilecta de Felanitx.»

4.2 Debat

Intervé el Sr. Juan Diego Vidal, i manifesta que a Unides Podem estan molt
satisfetes de la proposta de nomenar Filla  Predilecta la  Sra.  Maria Vich i
Nadal. Troben que era necessari que el poble de Felanitx fes una distinció
d’honor a la Sra. Maria Vich i així ho havien demanat en diverses ocasions, al
Ple i al Centre Cultural, tant per la seva carrera artística i la continuïtat que
ha demostrat en un camp molt difícil, per no dir moltes vegades impossible
per a les dones, com per la qualitat de la seva pintura i la temàtica de la seva
obra, lligada a la terra i a la cultura. Per tant, Unides Podem votarà a favor
de la proposta.

El Sr. Francisco Duarte, des del Partit Socialista, només vol afegir paraules
d’agraïment a Maria Vich, sobretot per haver dedicat tota la seva vida a la
creació,  una  persona  que  ha  tengut  el  gust  de  conèixer  i  de  compartir
moments agradables els darrers anys. Ha de reconèixer que, com a artista,
està en constant evolució i, sobretot, investigació, d’això que en diuen un
esperit artístic jove. Diu que també està bé fer esment a la Sra. Caterina
Ramon, que va ser la primera que va posar sobre la taula la iniciativa de dur
endavant aquest reconeixement a Maria Vich,  i  ho va fer,  com ha dit  la
regidora de Cultura, al Centre Cultural, i així està reflectit a les seves actes, i
es va traslladar al  Consell  d’Administració de la Fundació Barceló, que es
reuneix una volta a l’any, per tal que s’adherís a aquesta causa. L’adjunta de
direcció  de  la  Fundació,  Sra.  Pilar  Pujol,  també  va  entrar  una  petició  a
l’Ajuntament perquè es fes el reconeixement, donant suport i més forma a la
iniciativa. Avui acordaran nomenar-la Filla Predilecta i el seu partit, com és
lògic, també li donarà suport. Afegeix que a les actes del Centre Cultural, on
es feia la petició del reconeixement, també es va acordar, i així també consta
a  les  actes  de  la  Fundació  Barceló,  que  aniria  lligada  a  una  exposició
retrospectiva sobre la seva obra, que s’acolliria a Felanitx, perquè era una
assignatura pendent i encara no s’havia fet. Com a prec i petició, al seu grup
li agradaria que, ja que en el seu moment es va acordar per unanimitat al
Centre Cultural, es pogués fer aquesta exposició retrospectiva.

La Sra. Catalina Soler explica que des del grup municipal Popular estan molt
contents que es pugui aprovar aquest nomenament  Té la sort d’haver pogut
coincidir  moltes  vegades  durant  la  seva  vida  amb  Maria  Vich,  ha  pogut
compartir amb ella els moments que, des de la seva finestra de Portocolom,
visualitzava el que era el Port per a ella, la seva evolució en els quadres, des
que va començar amb gitanes, després va continuar amb vi, amb dones que
anaven a  veremar.  La  dona és  un  personatge  molt  reflectit  en  els  seus
quadres i, per tant, moltes de les dones reflectides dins les seves obres són
treballadores,  dones que reflecteixen la  seva tasca diària  en l’època dels
nostres avantpassats, és una pintura que fa pensar molt. Aquest Ajuntament
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té un quadre de Maria Vich, que representa la pintura dels seus primers anys,
que fa pensar l’espectador. Per tot això, el grup Popular està content i els
agradaria poder fer el nomenament i el reconeixement com cal, abans de
finalitzar l’any.

4.3 Votació

En  finalitzar  les  intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
unanimitat, s’acorda  nomenar Maria Vich i Nadal Filla Predilecta de Felanitx.

5.  EXPEDIENT  234/2021.  PROPOSTA  PER  NOMENAR  FILL
PREDILECTE DE FELANITX JOANOT COLOM I CIFRE

5.1 Proposta d’acord per nomenar Fill Predilecte de Joanot Colom i
Cifre

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania Mesquida, per nomenar Fill Predilecte de Felanitx el Sr. Joanot Colom
i  Cifre,  que  ha  estat  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de dia 4 d’octubre de 2021,
que es transcriu a continuació:

«Mitjançant el Decret núm. 2021-0091 del passat 5 de febrer de 2021, vaig
rebre  l’encàrrec  de  ser  la  jutge  instructora  de  l’expedient  234/2021  per
nomenar Joanot Colom i Cifre com a Fill Predilecte de la Ciutat de Felanitx.

El Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Felanitx, en el seu
article  6,  estableix  que  la  Corporació  Municipal  podrà  acordar  els
nomenaments  de  Fill  Predilecte  i  Adoptiu  i  de  Membre  Honorari  de  la
Corporació  Municipal.  L’article  7  d’aquest  reglament  determina  que  per
atorgar  alguna  d’aquestes  distincions,  serà  necessari  acreditar  mèrits,
qualitats i circumstàncies singulars que concorrin en els guardonats i el seu
article 8 disposa que el nomenament de Fill Predilecte de la Ciutat haurà de
recaure precisament en una persona nascuda dins el terme municipal.

Al  Ple  del  passat  18 de gener d’enguany es va aprovar la  moció  per  a
l’adhesió del municipi de Felanitx a la commemoració dels 500 anys de la
Germania  a  Mallorca,  on  un dels  acords  va ser  iniciar  la  tramitació  per
nomenar Joanot Colom Cifre Fill Il·lustre de Felanitx. 

La iniciativa té el suport, no només per tots els partits polítics del consistori,
menys VOX, sinó també per l’adhesió de 17 persones i associacions, entre
elles,  Biel  Majoral,  Guillem Morro,Bartomeu Balutxo,  l’Associació  Cultural
Setmanari Felanitx, la Comissió Germania 500 i l’Obra Cultural Balear, entre
d’altres.

Els arguments en els quals es fonamenta la iniciativa són públics i notoris.
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El  passat  7  de  febrer  d’enguany  va  fer  500  anys  de  la  Germania  de
Mallorca, una revolta popular, justa i noble contra els abusos, la corrupció o
l’espoliació que empobria la població i que va enfrontar els menestrals i el
poble de la ciutat de Mallorca, aliats amb la part forana de l'illa, amb l'alta
noblesa  i  altres  estaments  ciutadans  privilegiats.  Va  ser  coetània  de  la
Germania  valenciana.  La  revolta  esclatà  el  1521  a  conseqüència  de
l'empresonament  de  set  menestrals.  Els  revoltats  van  tancar  diversos
nobles fins que va arribar  el  rei  al  seu auxili.  Els  principals  líders de la
revolta foren executats després que les tropes reials prenguessin el control
de l'illa.

Felanitx  va  tenir  un  protagonisme  destacat  per  distintes  raons,  però
segurament  la  més  significativa,  és  l’origen  felanitxer  de  Joanot  Colom,
Instador del Poble, un heroi que defensà la nostra gent contra l’abús dels
senyors, un líder que defensà la Justícia i lluità fins a la mort en defensa de
les llibertats. 

Fou net i fill de síndics de la Vila, barreter per compte propi a Ciutat des de
l’any 1512, va esdevenir líder del seu gremi i va ser un dels set detinguts
per Miguel de Gurrea que els revoltats alliberaren dia 7 de febrer de 1521,
fet  que  marcà  l’inici  de  la  revolta  agermanada.  Membre  destacat  de  la
Tretzena que ell va promoure, com a estructura copiada de la Junta dels
Tretze de València, quan els agermanats retiraren la confiança a Joan Crespí
va  ser  escollit  i   aclamat  com  a  nou  Instador  del  Poble.  Amb  el  seu
lideratge, la Germania posà en pràctica el programa que fins aleshores no
s’havia aplicat, amb l’objectiu d’extingir el deute públic. La seva actuació va
ser valenta i decidida, a plena consciència de les poques opcions d’assolir
els objectius i de les moltes de perdre la vida. La derrota militar que va
patir la Germania, sotmesa per l’exèrcit imperial, derivà cap a una sàdica
repressió de la qual ell va ser una de les víctimes exemplaritzants. El 3 de
juny de 1523 el mataren, sotmès a tortura i esquarterament, el seu cap
engabiat va estar penjat a la Porta Pintada durant tres segles, per escalivar
el poble.

Colom no va acceptar la rendició, sinó unes capitulacions honorables que,
de no haver estat un engany, havien de preservar la vida dels agermanats i
permetre fer  sentir  la  seva veu davant l’emperador.  Durant el  setge de
Palma, el mes de febrer de 1523, va ser convidat a partir en barca. Podia
fugir, però va preferir  romandre al  capdavant dels seus quan tot estava
perdut. Colom va posar sempre els interessos del poble per davant de la
seva vida.

L’heroi felanitxer ha estat víctima d’una lectura esbiaixada de la història i
d’una acarnissada i  injusta  criminalització.  Ell  va  ser  qui  va  executar  la
Quitació, orientada a fer que tothom pagàs en funció dels seus béns i no de
la  seva  classe  social.  Ell  va  suprimir  la  cadena  d’imposts  abusius  que
afectaven, més que a ningú, les classes populars. Ell va ser qui va reduir el
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deute públic. Ell va ser el primer líder que va afranquir i alliberar els esclaus
i ho va fer més de tres segles abans que s’abolís l’esclavitud l’any 1863
(Espanya no ho va fer fins el 1886). La frase de Joanot Colom és taxativa:
Cap captiu de la terra no pot ser esclau! Va ser un precursor molt avançat
en la defensa dels Drets Humans. A qualsevol altra cultura, Joanot Colom
hauria estat una figura semblant al símbol que representa dins la història de
la humanitat el gladiador Spartacus, un segle abans de Crist. Joanot Colom
va ser un home valent i compromès amb la defensa de les llibertats fins a
les darreres conseqüències. La seva figura reclama un memorial dedicat a
perpetuar el seu record.

Quins  són  els  mèrits  de  Joanot  Colom  que  han  determinat  la  decisió
d’aquest  Ajuntament  de  proposar  la  declaració  de  Fill  Predilecte?
Bàsicament un: la dignitat. Una dignitat que va des de l’aixecament fins al
final. Resulta clau la crònica que va escriure el capità de les tropes imperials
que va detenir Joanot Colom. A l’autobiografia Libro de la vida y costumbres
de don Alfonso Enríquez de Guzmán transcriu la resposta de l’Instador quan
va ser comminat per l’oficial:  Colón respondió: «Señor; Vuestra Merced a
hablado como buen cavallero, ansí en servicio de nuestro señor; el Rey,
como en honra y provecho nuestro. Y desde aquí digo que soy el primero
que obedezco el mandado de Su Magestad». 

La  situació  abusiva  que  patia  el  poble  de  Mallorca,  especialment  els
menestrals i els forans, impotents de reparar un deute públic opressiu que
feia que la pràctica totalitat dels imposts recaptats anassin a parar a les
butxaques  dels  nobles,  incrementaven  l’empobriment  de  la  població.  La
crida als menestrals que es va fer, atribuïda a Joan Crespí, però, segons
Llorenç Buades ,escrita per Joanot Colom, delata la desesperació que patien
i la justificada causa de l’aixecament. 

Som davant de la figura indiscutible del líder més destacat i més coherent
de  la  Germania  de  Mallorca.  Va  assumir  lluitar  fins  a  les  darreres
conseqüències i, d’acord amb el jurament dels agermanats, va posar la vida
en joc en defensa dels Drets i de la Llibertat.

Va ser, com la majoria dels agermanats, una persona que va dir prou als
abusos i, a plena consciència que la seva revolució era inviable, va preferir
la dignitat de la resistència a la covardia d'una salvació humiliant. Es va
convertir  en  el  màxim  gestor  per  administrar  la  tragèdia  de  milers  de
famílies mallorquines. Va haver de liderar una guerra desproporcionada i
desigual i, des de la major de les soledats, sense cap suport extern, sense
les armes i els recursos dels nobles, es va trobar a les mans el timó de la
responsabilitat de gestionar la defensa del seu poble. Contra les amenaces,
a  l'epicentre  d'una  situació  oprobiosa,  ningú  no  dubta  que  va  prendre
decisions  dures  i,  en  més  d'un  cas,  allunyades  de  consideracions
humanistes, però no és just que, des dels mecanismes de poder i gràcies a
una lectura fonamentalista i falsa de la història, hagi de ser estigmatitzat.
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Proclamar Fill Predilecte  de la Vila Joanot Colom, no és un simple acte de
reconeixement individual a un dels grans felanitxers de la nostra història,
perquè amb ell es fa també una proclamació a favor de la dignitat d’aquells
homes i aquelles dones que, amb plena consciència que ho podien perdre
tot,  hisendes  i  vida,  es  determinaren  arribar  fins  allà  on  fes  falta  per
defensar la igualtat, la llibertat i la fraternitat, els tres grans valors de la
Germania. 

Proclamar fill predilecte  de la Vila Joanot Colom és fer un acte col·lectiu
d’autoestima com a poble. 

Els felanitxers i les felanitxeres ens hem de sentir convocats, convidats i
gairebé  obligats  a  animar  el  consistori  a  formalitzar  la  proclamació.  Per
refrescar la memòria, per reparar  una injustícia  històrica,  per  rescabalar
acords municipals de 1891 i de 1931 que s’havien aprovat democràticament
i que foren anul·lats en el marc d’una dictadura militar, per corregir aquella
usurpació que teníem pendent com a poble, cal instar tots els representants
polítics d’aquest consistori (almenys els partidaris de la Pau, la Justícia i la
Germania) que votin a favor de la declaració de Joanot Colom com a Fill
Predilecte de Felanitx.

Resulta  paradoxal  que  Joanot  Colom  tingui  carrers  dedicats  a  Palma,
Esporles, Inca, Montuïri i altres pobles i no al seu. L’any 1862 l’Ajuntament
de Palma va tomar unes cases velles i dedicaren el nou carrer de davant la
Sala, que anava fins a la plaça Major, a Joanot Colom. Dia 7 de febrer de
1870 (dia de la Germania) es va fer una manifestació contra els imposts
que va acabar a la  plaça del  Roser,  coneguda per  tradició  oral  com “la
placeta d’en Colom”. Els regidors hi posaren la placa que podeu llegir: “A los
primeros iniciadores de la idea democrática en Mallorca, que congregados
en este sitio resolvieron vindicar los derechos del pueblo, levantándose en
armas para defenderlos con sus vidas”. El maig de 1892, l’Ajuntament de
Palma encara va voler enaltir més Joanot Colom i, tot i la plena consciència
que era felanitxer, el va fer Fill  Il·lustre de Palma i li  dedicà la plaça on
s’exhibí el seu cap.

No és de rebut que Felanitx amagui el nom de Joanot Colom, perquè això és
degollar i esquarterar de nou un dels seus fills més il·lustres i valents que
ha donat el  poble al  món, com a símbol del  valor de la Justícia  i  de la
Llibertat. 

S’han  incorporat  a  l’expedient  portades  de  llibres,  fotografies,  textos
d’autors estudiosos i entesos de la Germania de Mallorca, que donen suport
a aquests fonaments.

I per totes aquestes raons, faig avinent al Ple de l’Ajuntament de Felanitx la
meva proposta de nomenar Joanot Colom i Cifre Fill Predilecte de Felanitx.
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5.2 Debat

La Sra. Maria Vidal en primer lloc vol aclarir a la Sra. Melania Mesquida que a
la iniciativa de la declaració institucional Vox no s’hi va adherir perquè, com
ha fet a aquest punt de l’ordre del dia, han mesclat un color polític amb la
història de Joanot Colom. Explica que un dels paràgrafs que acaba de llegir la
Sra. Mesquida diu que  a la trajectòria de Joanot Colom els felanitxers «s’han
de sentir  convocats,  convidats i  gairebé obligats a animar el  consistori  a
formalitzar  la  proclamació».  Demana a la  Sra.  Mesquida on ha deixat  la
llibertat, des de quan està per damunt els felanitxers per decidir en què estan
obligats, o no, a estar d’acord. Li pareix mentida que la Sra. Mesquida no
sàpiga que al municipi de Felanitx som molts de ciutadans i que, a la vegada,
sempre hi ha dues bandes. Repeteix que no creu que la Sra. Mesquida sigui
ningú per estar per damunt cap felanitxer i decidir de quina banda està. El
que fa la Sra. MesquiDa és posicionar-se clarament només d’una banda i
troba que falta  al  respecte al  nombre de persones,  sigui  quin sigui,  que
estigui d’acord amb l’altra banda. Diu que torna A reivindicar la llibertat que
aquí no mostren. A més d’això, la Sra. Mesquida, als mateix paràgraf, insta
«tots els representants polítics d’aquest consistori (almenys els partidaris de
la Pau, la Justícia i la Germania) que votin a favor de la declaració de Joanot
Colom com a Fill Predilecte de Felanitx». Li demana què vol dir amb això, si
s’ha de sentir identificada amb un grup que no representa la pau, perquè no
va votar a favor d’aquesta declaració institucional. També demana si la Sra.
Mesquida vol dir que pertany a un grup polític que defensa la pau. Li demana
si alguna vegada ha vist algun representant de Vox que crema un contenidor,
o  apedregar  algun  polític  durant  una  intervenció,  estar  en  contra  de  la
monarquia,  en  contra  dels  drets  dels  espanyols  i  la  unitat  d’Espanya,
defensar pro etarres independentistes. Demana a la Sra. Melania Mesquida
què pensava quan va redactar aquest punt. Afirma que Vox no està en contra
de la proclamació de Joanot Colom com a Fill Predilecte de Felanitx, de cap
manera, la història és la història i s’ha de respectar. Joanot Colom ha estat
una persona rellevant en el nostre municipi, el que no pot esser és que cada
pic que puguin aprofitar, hagin de donar un color polític a part de la història.
En aquest cas, com no podria ser d’altra manera, un altre pic han intentat
introduir aquestes dues puntetes per veure si donen un toc més glamourós a
la cosa. Torna dir  que des de Vox estaven totalment d’acord que Joanot
Colom fos Fill Predilecte de Felanitx, és part de la història i s’ha de respectar.
Però  a  causa  que,  com  sempre,  han  intentat  introduir  dos  puntets  per
desqualificar un altre partit  polític que no està d’acord que es maquilli  la
història, el seu vot no serà a favor, serà abstenció.

Intervé seguidament la Sra. Maria Mesquida i anuncia que el Bloc per Felanitx
votarà  a  favor.  Diu  que  ja  era  hora  que  Joanot  Colom tengués  aquest
reconeixement i, encara que fos el segle XVI, va lluitar per dues paraules que
encara ténen vigència el dia d’avui, que són la llibertat i la justícia. Creu que,
davant les manifestacions que s’acaben de fer a aquesta Sala, encara hauran
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de continuar lluitant molt.

El Sr. Francisco Duarte avança que el Partit Socialista també votarà a favor
d’aquesta iniciativa. És de rebut reconèixer que Joanot Colom ha estat un
personatge  silenciat  durant  la  història,  especialment  a  Felanitx.  Era  Fill
il·lustre d’aquest Ajuntament, igual que de Palma, però aquesta distinció li va
ser  retirada,  com també  es  va  retirar  el  seu  nom d’una  plaça  d’aquest
municipi durant la guerra civil. Avui és el dia de reconèixer que Felanitx va
ser  el  bressol  de  Joanot  Colom  i  que  tot  el  poble  té  pendent  un
reconeixement  de  justícia  d’una  injustícia  històrica.  Aprofitant  que  es
commemoren les Germanies, afirma que queden coses per fer, l’Ajuntament
va aprovar una moció amb diversos compromisos, entre els quals n’hi havia
un  que no es va recollir, però que li consta que li donen suport la gran
majoria dels col·lectius que s’han adherit a aquest nomenament, i és que
Palma té una plaça anomenada Joanot Colom i, en canvi, Felanitx no. Per
aixó demanen que es consideri fermament renomenar, com abans, la plaça
Pax com a plaça Joanot Colom, conservant les dues nomenclatures, però
retornant a la plaça el nom amb què es va concebre abans que fos retirat el
nom, en un moment injust com va ser la guerra civil, en què es va silenciar
gran part de la història dels felanitxers. Per tant, a mode de prec, demana
aquest renomenament de la plaça, iniciativa a la que, com ha dit abans,
donen suport la gran majoria d’adherits a l’expedient de nomenament de Fill
Predilecte. Finalment, vol agrair a Bartomeu Balutxo tota la feina que ha fet
durant un any i mig, quan es va posar al capdavant per commemorar els 500
anys de les Germanies i de fer justícia a una persona rellevant del poble de
Felanitx.

La Sra. Catalina Soler afirma que el debat d’avui per a la proclamació de
Joanot Colom com a Fill Predilecte de Felanitx, posa de manifest que no és el
que agradaria al Partit Popular. Els ha agradat molt nomenar Filla Predilecta
la Sra. Maria Vich, on totes les intervencions han anat en el mateix sentit, no
així en el de Joanot Colom. Diu a la Sra. Vidal que, com a grup municipal que
forma part de l’equip de govern, els sap greu que un partit com Vox no es
pugui sentir representat en l’exposició de motius. Per tant, si li serveixen les
seves disculpes com a grup del govern municipal, les hi demana, perquè creu
que a dia  d’avui,  en un tema com el  nomenament de Joanot Colom Fill
Predilecte, haurien d’estar superats tots i cada un dels entrebancs que han
anat superant al llarg dels anys. Dit això, com a grup municipal Popular,
estan  molt  orgullosos  de  formar  part  d’un  equip  de  govern  que  du  el
nomenament de Fill Predilecte de Joanot Colom, quan a aquest Ajuntament hi
ha hagut governs de pacte d’esquerres que no el varen dur. Està totalment
d’acord amb la Sra. Maria Mesquida que cada dia han de lluitar més per la
llibertat i la justícia, però la llibertat de la Sra. Soler acaba on comença la de
la Sra. Mesquida i a l’inrevés, evidentment, perquè viuen a una societat amb
valors. Per això, lamenten que aquesta proclamació no hagi pogut ser per 16
vots, com ha estat l’anterior. Entenen que, com a membres d’un equip de
govern, alguna cosa no han sabut explicar bé. Així i tot, intentaran que quan
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es faci l’acte de proclamació, tots els felanitxers es puguin sentir representats
en  la  figura  de  Joanot  Colom  i  el  que  representa.  Afegeix  que  no
comparteixen amb el Sr. Duarte el canvi de nom, però sí que Joanot Colom
estigui  representat  dins  Felanitx,  que  hi  hagi  una  representació  que  els
ciutadans, els visitants i, molt especialment, nins i nines que han de créixer,
en veure bé una escultura, bé una activitat, sàpiguen perquè hi és i qui era
en  Joanot  Colom.  El  més  important  és  donar  a  conèixer  els  nostres
avantpassats, per no travelar amb el nostre futur. El seu grup hi votarà a
favor.

La Sra. Maria Vidal vol donar les gràcies a la Sra. Soler per la intervenció i
l’explicació.  Com  molt  bé  ha  dit  la  Sra.  Soler,  i  pel  que  la  Sra.  Vidal
interpreta, per proclamar Fill Predilecte un referent per a molts de felanitxers,
hi  ha d’haver un acord comú,  com ha passat  amb el  punt anterior  a  la
proclamació  de  Maria  Vich.  Com  ja  ha  repetit,  Vox  Felanitx  no  té  cap
problema amb la proclamació de Fill Predilecte de Joanot Colom, hi ha una
història escrita, no la volen modificar, ni hi estan en contra, ha succeït i s’ha
de respectar, i hi ha molta gent que el té com a referent. Però no entenen
aquestes innecessàries introduccions, per a la Sra. Vidal  desqualificatives,
sobre el seu partit. Diu a la Sra. Melania Mesquida que si no hagués volgut
introduir  aquestes dues puntetes,  no sap per què, el  vot  hagués estat  a
favor.  Diu  que  si  volen  fer  més  feina  i  modificar  aquest  contingut
desqualificatiu, no hi haurà cap problema, el seu vot serà a favor. Quan a
una  declaració  institucional,  Vox  ja  va  explicar  que  s’ha  de  respectar  la
història així com va ser i no intentar introduir un color polític, perquè, com va
dir, fa 500 anys encara no es preocupaven pel català i pel canvi climàtic. Si
s’ha de proclamar Fill  Predilecte Joanot Colom, a la  proposta no s’hauria
d’haver  desqualificat  cap  partit,  perquè  en  cap  moment  no  estava
assabentada de la seva intenció de vot. Diu que sí que hi ha molta feina per
fer, però molta.

La Sra. Melania Mesquida diu que li sap molt de greu que el partit de la Sra.
Vidal se senti al·ludit dins aquesta proposta. Diu que només els ha esmentat
quan ha fet referència a la moció que es va presentar el 18 de gener, la qual
no varen votar a favor. Assegura que considera a tots partits de la pau.
Explica que quan diu que tots els felanitxers i felanitxeres s’haurien de sentir
obligats, no és una obligació, evidentment tothom és lliure de votar i de fer el
que vulgui, però per a ella personalment és una obligació, se sent obligada a
votar a favor, però si la Sra. Vidal no s’hi sent, no l’obligarà, faltaria més,
cadascú amb la seva consciència. Repeteix que li sap greu si la Sra. Vidal
s’ha sentit al·ludida o ofesa, perquè no ha estat la seva intenció.

5.3 Votació

En haver acabat les intervencions, se sotmet la proposta a votació i,  per
majoria de 15 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Bloc per Felanitx-APIB,
3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
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regidor  no  adscrit  i  1  d’Unides  Podem) i  1  abstenció  (de  Vox),  s’acorda
nomenar Joanot Colom i Cifre Fill Predilecte de Felanitx.

6.  EXPEDIENT  2075/2021.  MODIFICACIÓ  DE  CRÈDITS  14.2021.
SUPLEMENT  DE  CRÈDITS  FINANÇAT  AMB  ROMANENT  LÍQUID  DE
TRESORERIA

6.1 Proposta de modificació de crèdits 14.2021. Suplement de crèdits
finançat amb romanent líquid de Tresoreria

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania Mesquida Tran, de  modificació de crèdits 14.2021, i suplement de
crèdits finançat amb romanent líquid de tresoreria, dictaminada prèviament
per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de
dia 4 d’octubre de 2021, que seguidament es transcriu:

«Ateses les negatives repercussions socioeconòmiques que la crisi sanitària
ha ocasionat a l’economia i a la societat en general del nostre municipi, i
amb  la  voluntat  de  dur  a  terme  actuacions  que  dinamitzin  de  qualque
manera l’activitat econòmica, amb la millora dels serveis i infraestructures
del nostre municipi, s’ha comprovat que és necessari dur a terme tota una
sèrie d’actuacions encaminades a ajudar els veïnats i comerciants.

Atès  que  dels  resultats  de  la  liquidació  de  l’exercici  2020,  aprovada
mitjançant Decret de batlia número 082/2021 de data 04/02/2021, es pot
utilitzar una part del romanent líquid de tresoreria per assumir les despeses
esmentades.

D’acord amb tot l’anterior, vist l’informe d’Intervenció favorable i  amb el
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent
acord:

Primer.  Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdit
núm. 14.2021 del vigent Pressupost, per suplement de crèdit finançat amb
càrrec al romanent líquid de Tresoreria, d’acord amb el següent detall:

DESPESES
DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ

RECOLLIDA SELECTIVA FRACCIONS,G.SINGULARS 1621 227001  65.000,00 € 
DEIXALLERIA FELANITX 1621 622000  20.434,05 € 
MANTENIMENT CAMINS RURALS 4540 210002  100.000,00 € 
REFORMA PLAÇA ARRAVAL I CONDICIONAMENT SOLAR 1532 619004  130.000,00 € 
REFORMA EDIFICI “SA SÍNIA” PER A BIBLIOTECA 3321 622000  215.000,00 € 
MILLORA I MANTENIMENT DEL PASSEIG JOAN ESTELRICH 1532 619005  382.000,00 € 
MANTEN. SENYALITZACIÓ VIAL. ORDENACIÓ TRÀNSIT 1330 213000  18.000,00 € 
ALTRES SUBMINISTRAMENTS. ORDENACIÓ TRÀNSIT 1330 221990  3.000,00 € 
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MANTENIMENT EDIFICIS I ALTRES CONSTR. CEMENTERI 1640 212000  20.000,00 € 
MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA. JARDINS 1710 210000  30.000,00 € 
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ EDIFICIS. JARDINS 1710 212000  10.000,00 € 
CERTIFICAT QUALITAT ISO. FOMENT OCUPACIÓ 2410 227060   3.000,00 € 
APORTACIÓ SERVEIS ASSISTENCIALS (CREU ROJA) 3120 480000  4.000,00 € 
APORTACIÓ CONCESSIONARI ESCOLETA C.CONCOS 3230 472002  10.000,00 € 
MAQUIN., INSTAL.TÈCNIQUES, UTILLATGE. EDUCACIÓ 3230 623000  8.000,00 € 
ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. CULTURA 3300 226990  10.000,00 € 
ACTIVITATS CULTURALS 3300 226991  40.000,00 € 
COMBUSTIBLE, CARBURANT. FESTES POPULARS 3380 221030  1.000,00 € 
SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES POPULARS 3380 221990  18.000,00 € 
PUBLICITAT FESTES, ACTUACIONS...FESTES POPULARS 3380 226020  6.000,00 € 
FESTES POPULARS 3380 226090  18.000,00 € 
CONJUNTS, ORQUESTRES...FESTES PORTOCOLOM 3381 227990  12.000,00 € 
PUBLICITAT FESTES, ACTUACIONS...FESTES S'HORTA 3382 226020  2.000,00 € 
CONJUNTS, ORQUESTRES...FESTES S'HORTA 3382 227990  6.000,00 € 
ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. VERBENES 3384 226990  30.000,00 € 
CONTRACTACIÓ VERBENES 3384 227990  20.000,00 € 
INVERS. EN EDIF. I ALTRES CONSTRUC. ADMIN. GENERAL 9200 632000  10.000,00 € 
REFORMA I CANVI ÚS ANTIC MAGATZEM HOSPICI 9200 632002  380.000,00 € 
SERVEI RECAPTACIÓ CAIB 9320 227080  200.000,00 € 
SERVEIS GESTIÓ IBI, NOVES ALTES ATIB 9320 227081  130.000,00 € 

1.901.434,05 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 87000 1.901.434,05 €

Segon. Exposar aquest acord al públic, després d’anunci previ en el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats  podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.
L’acord es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat termini
no  s'haguessin  presentat  reclamacions; en cas  contrari,  el  Ple  disposarà
d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

Tercer.  Una vegada  definitivament  aprovat,  l’acord  serà  publicat,
resumit per capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix, se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.»

6.2 Debat

La Sra. Maria Mesquida agraeix l’explicació de la Sra. Melania Mesquida, més
detallada que dilluns passat. Diu que, de totes maneres, el Bloc per Felanitx
mantindrà el seu vot en contra, com varen explicar la setmana passada. Tot i
que no vénen aquí com a tribunal inquisidor per jutjar ningú, com es va
deixar entreveure dilluns passat, troben que s’està emmascarant una mica la
falta de planificació o la mala gestió econòmica amb les inversions. Sabíen
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que el prec que varen fer la setmana passada, ja no es podia dur a terme per
a aquesta sessió, per això volen que es tengui la voluntat o la dignitat de fer
expedients separats, un per a inversions que només es poden pagar amb el
romanent de Tresoreria i que són d’interès per al municipi, amb les que no
estan en contra, perquè són inversions que faran evolucionar Felanitx, i un
altre per a aquestes partides que, per la falta de planificació, s’han exhaurit o
no s’han contemplat en el Pressupost.

La Sra. Gracia González vol demanar a la regidora d’Hisenda, Sra. Melania
Mesquida, que li  aclareixi un dubte. Diu que tenen un Pressupost que va
aprovar el Ple en plena pandèmia. Es varen proposar una sèrie d’actuacions i
es va fer un Pressupost, que entén que és el que ha de guiar el Consistori a
l’hora de fer la despesa i l’actuació. Creu que tots estan d’acord que, amb els
temps que corren,  s’han trobat amb situacions en què han hagut de fer
inversions o actuacions d’urgència, però això ja passa i a ella no li surten els
comptes. Hi havia pressupostats 18 milions d’euros, fins avui en duen 5 més
trets del romanent i treuran 2 milions més, i expliquen que el que no puguin
gastar tornarà una altra vegada al romanent i  aquí no ha passat res. De
moment, es treuen 1.900.000 € del romanent. I aquest romanent, que va
començar amb 9.800.000 €, cada dia és més petit. Diu que hi ha coses que,
evidentment, s’han de fer i hi ha coses que són urgents, això no ho discutirà
i, si és necessari, li donarà suport. Però ni ella ni el seu grup no estan d’acord
que  sumin  una  bestreta  de  382.000  €  per  a  millora  i  manteniment  del
passeig Joan Estelrich i es trobin una modificació de crèdit, la núm. 9.2021,
de juny de 2021, fa tres mesos, on es varen treure 396.399,21 € per a la
mateixa actuació. Es troben amb la mateixa amb el projecte de direcció,
obres i adaptació de l’edifici de sa Sínia per fer-lo biblioteca, 135.000 € el
juny i ara 215.000 € més; camins rurals 100.000 € més, que s’han de sumar
als 100.000 € que ja varen treure el juny i als 100.000 € que ja varen treure
a la modificació 3.2021, sumats als 41.000 € que ja estaven pressupostats.
Recorda que el juny ja va demanar que explicassin amb una argumentació
creïble, quins camins s’han millorat, quines actuacions s’han fet. L’equip de
govern vol que l’oposició hi doni suport, perquè si no en donen els costa una
bona renyada a tots, a les seves actuacions. Contínuament proposen i cada
15 dies treuen una nova inversió, però no es plantegen que totes aquestes
inversions o bestretes,  una vegada que estiguin fetes, també les han de
mantenir i que ningú no ha parlat d’això. Diu que s’altre dia parlaven de
comprar un edifici, i li pareix bé, perquè tots han de tenir els serveis que els
pertoca, però demana si s’han plantejat que els hauran de mantenir, perquè
al ritme que van, quedaran sense doblers i tampoc no els podran mantenir. Li
agradaria que expliquin i justifiquin totes les inversions que l’equip de govern
planteja cada setmana i totes les inversions que han utilitzat per justificar
aquests 2 milions d’euros que treuen dels estalvis que té l’Ajuntament, per
tal  de poder-los donar suport.  D’altra manera, no podran donar suport a
aquesta proposta, perquè no la coneixen, no saben el que l’equip de govern
vol fer amb aquests doblers.
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La Sra. Melania Mesquida demana a la Sra. González quina és la pregunta
que li volia fer, perquè no l’ha entesa.

La  Sra.  González  contesta  que  li  expliqui  en  què  consisteixen  totes  les
despeses, perquè la Sra. Mesquida s’ha limitat a llegir els projectes i el que
costen, però no ho ha explicat. Diu que li costa molt creure que d’aquí a dia
15 de desembre tendran licitat i executat un projecte com el del passeig Joan
Estelrich, perquè no hi ha temps material per fer-ho.

El batle opina que l’expedient està bastant explicat. Quant a les referències a
les aportacions a camins rurals, s’hauria de retrocedir comprovar com s’han
anat dotant aquestes partides, no durant el Pressupost d’aquesta legislatura,
sinó  durant  els  Pressuposts  de  les  2  o  3  legislatures  anteriors  i  la  Sra.
González  veurà  que  sempre  és  susceptible  de  ser  dotat  amb  càrrec  al
romanent.  La  discussió  és  que es  pot  fer  una  dotació  de  300.000  o  de
400.000  €  a  la  primera  modificació  de  crèdit  que  es  faci,  o  anar-la
incrementant així com es vagi utilitzant; aquesta és una decisió política. La
Sra. Melania Mesquida ha intentat explicar-li bé, partint de la realitat. L’equip
de govern el juny va dur unes modificacions, però és molt important tenir
clar que es tracta de disposició de crèdit, en cap cas no és tirar els doblers.
Es  pot  criticar  l’equip  de  govern  que  el  juny  pensàs  que  a  final  d’any
s’haurien pogut executar tots els projectes, però afirma que han fet curt per
un parell de mesos. Els projectes importants, com la casa de sa Sínia, el
passeig Joan Estelrich i la plaça de s’Arraval es licitaran a final d’any, ja estan
publicats en el BOIB. El fet de tornar fer aquesta disposició de crèdit és,
precisament, per ser clars. Si està fet i duen una modificació de crèdit, en
tenir les certificacions podran pagar. Cas contrari,  quedarà interromput el
Pressupost  amb  la  modificació  de  crèdit  que  varen  fer  el  juny  i  hauran
d’esperar a tenir el Pressupost de l’any que ve aprovat per poder pagar els
proveïdors. Afirma que aquest és tot el mal que hi ha en relació a aquesta
modificació  i  troba  que  és  molt  més  elegant  dur-ho  amb  un  punt  1:
inversions i un punt 2: desviacions de despeses, o simplement les decisions
polítiques  d’afrontar  o  modificar  partides,  perquè  creuen  que  s’han  de
reforçar. Repeteix que es pot separar perfectament en dos punts, i no ho han
separat per no complicar l’expedient. Explica que el juny no varen parlar del
magatzem de l’hospici perquè no sabien que el tendrien i repeteix que els
projectes grossos, si no hi ha res de nou, estaran adjudicats a finals d’any i
això suposa pagar una part de l’actual Pressupost i una part del Pressupost
de l’any que ve, com també suposa comprometre’s que tendran disposició
immediata del Pressupost per poder pagar les liquidacions. Sap cert que a
l’oposició li preocupa el muntant total del romanent de Tresoreria, però quant
als 330.000 € que incorporen de l’ATIB, ja els han explicat que no incorporen
300.000 € de despesa, incorporen 1.500.000 €. El romanent de Tresoreria
d’aquest Ajuntament l’any que ve tendrà 1 milió i mig més.

6.3 Votació
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Acabades les intervencions, se sotmet el dictamen a votació i, per majoria de
9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del
regidor no adscrit), 5 en contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears i 2
del Bloc per Felanitx-APIB) i 2 abstencions (1 de Vox i 1 d’Unides Podem),
s’acorda:

Primer.  Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdit
núm. 14.2021 del vigent Pressupost, per suplement de crèdit finançat amb
càrrec al romanent líquid de Tresoreria, d’acord amb el següent detall:

DESPESES
DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ

RECOLLIDA SELECTIVA FRACCIONS,G.SINGULARS 1621 227001  65.000,00 € 
DEIXALLERIA FELANITX 1621 622000  20.434,05 € 
MANTENIMENT CAMINS RURALS 4540 210002  100.000,00 € 
REFORMA PLAÇA ARRAVAL I CONDICIONAMENT SOLAR 1532 619004  130.000,00 € 
REFORMA EDIFICI “SA SÍNIA” PER A BIBLIOTECA 3321 622000  215.000,00 € 
MILLORA I MANTENIMENT DEL PASSEIG JOAN ESTELRICH 1532 619005  382.000,00 € 
MANTEN. SENYALITZACIÓ VIAL. ORDENACIÓ TRÀNSIT 1330 213000  18.000,00 € 
ALTRES SUBMINISTRAMENTS. ORDENACIÓ TRÀNSIT 1330 221990  3.000,00 € 
MANTENIMENT EDIFICIS I ALTRES CONSTR. CEMENTERI 1640 212000  20.000,00 € 
MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA. JARDINS 1710 210000  30.000,00 € 
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ EDIFICIS. JARDINS 1710 212000  10.000,00 € 
CERTIFICAT QUALITAT ISO. FOMENT OCUPACIÓ 2410 227060   3.000,00 € 
APORTACIÓ SERVEIS ASSISTENCIALS (CREU ROJA) 3120 480000  4.000,00 € 
APORTACIÓ CONCESSIONARI ESCOLETA C.CONCOS 3230 472002  10.000,00 € 
MAQUIN., INSTAL.TÈCNIQUES, UTILLATGE. EDUCACIÓ 3230 623000  8.000,00 € 
ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. CULTURA 3300 226990  10.000,00 € 
ACTIVITATS CULTURALS 3300 226991  40.000,00 € 
COMBUSTIBLE, CARBURANT. FESTES POPULARS 3380 221030  1.000,00 € 
SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES POPULARS 3380 221990  18.000,00 € 
PUBLICITAT FESTES, ACTUACIONS...FESTES POPULARS 3380 226020  6.000,00 € 
FESTES POPULARS 3380 226090  18.000,00 € 
CONJUNTS, ORQUESTRES...FESTES PORTOCOLOM 3381 227990  12.000,00 € 
PUBLICITAT FESTES, ACTUACIONS...FESTES S'HORTA 3382 226020  2.000,00 € 
CONJUNTS, ORQUESTRES...FESTES S'HORTA 3382 227990  6.000,00 € 
ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. VERBENES 3384 226990  30.000,00 € 
CONTRACTACIÓ VERBENES 3384 227990  20.000,00 € 
INVERS. EN EDIF. I ALTRES CONSTRUC. ADMIN. GENERAL 9200 632000  10.000,00 € 
REFORMA I CANVI ÚS ANTIC MAGATZEM HOSPICI 9200 632002  380.000,00 € 
SERVEI RECAPTACIÓ CAIB 9320 227080  200.000,00 € 
SERVEIS GESTIÓ IBI, NOVES ALTES ATIB 9320 227081  130.000,00 € 

1.901.434,05 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ



 
Ajuntament de Felanitx

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 87000 1.901.434,05 €

Segon. Exposar aquest acord al públic, després d’anunci previ en el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats  podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.
L’acord es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat termini
no  s'haguessin  presentat  reclamacions; en cas  contrari,  el  Ple  disposarà
d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

Tercer.  Una  vegada  definitivament  aprovat  l’acord  serà  publicat,
resumit per capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix, se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

Seguidament, el batle retira els punts 7 i 8 de l’ordre del dia, atès que s’hi
varen incloure i no correspon.

9. EXPEDIENT 2408/2021. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL VOX, EN
RELACIÓ A L'ESTAT DE LES VORERES I LA PETITA ZONA DE DESCANS
DELS VOLTANTS DEL CEMENTIRI DE FELANITX

9.1 Moció del grup municipal Vox, en relació a l’estat de les voreres i
la petita zona de descans dels voltants del Cementeri de Felanitx

A continuació, es veu la moció presentada pel grup municipal Vox en data 1
d’octubre  de  2021,  amb  núm.  2021-E-RPLN-10,  que  es  transcriu  a
continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS:  

Felanitx disposa de diferents entrades al municipi, una d’elles és la Ma-14,
amb connexió  amb el  carrer  Rei  en  Jaume I,  que  passa  per  davant  el
cementiri.
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Aquesta entrada de Felanitx és menys concorreguda per la gent que no viu
dins el municipi de Felanitx, però no és motiu per treure-li importància.

Felanitx disposa de racons molt interessants i que per als nostres ciutadans
són importants.
 
Aquesta zona a l’entrada de Felanitx abans esmentada, té el cementiri al
costat. A aquest cementiri no només hi accedeixen vehicles, sinó que també
hi ha molta gent que s’hi acosta caminant. Per desgràcia, hi ha molta gent
que no pot gaudir d’anar-hi caminant, sinó que hi ha d’anar amb cadira de
rodes, a la vegada que gent que té fills petits i hi van amb cotxet. 
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Com  es  pot  veure  a  la  imatge  de  sobre,  l’estat  d’aquesta  vorera  és
deplorable i no ajuda gens un contenidor que balla al llarg d’aquesta i que
d’un moment a l’altre es romprà del tot.

A la imatge d’aquí sobre es pot veure una zona de descans descuidada per
complet, on més d’un pic s’hi veu gent fent una paradeta. 

Des  de  Vox  Felanitx  pensem que és  molt  important  donar  facilitats  als
felanitxers i intentar, en la mesura del possible, que se sentin còmodes al
seu municipi. 

Per desgràcia aquesta zona, és una zona molt transitada, perquè com hem
dit abans, hi ha el cementiri devora, no només per als ciutadans de Felanitx,
també per gent de fora del nostre municipi que ha de venir al cementiri o al
tanatori a visitar un familiar o conegut, o bé a acomiadar-se. 

La imatge que dona Felanitx a aquesta zona es descurada i d’abandonament
i des de Vox Felanitx pensem que no beneficia en res el nostre municipi i,
tenint en compte que en aquest moment ja es deuen estar preparant els
pressupostos, es valori habilitar una partida per poder realitzar aquestes
millores.

Per tot això, el grup municipal Vox proposa, per al seu debat i aprovació, si
escau, els següents

ACORDS:

1. L’Ajuntament  de  Felanitx  emprendrà  el  procediment  per  a  la
reparació de la vorera abans esmentada, cas de ser competència del Consell
de Mallorca, instarà aquest per a la reparació.
2. L’Ajuntament de Felanitx realitzarà un estudi per a la possibilitat de la
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instal·lació d’una caseta de fusta per al contenidor que es troba a la vorera,
o la possibilitat de cercar-li un lloc més adient, així com la seva substitució.
3. L’Ajuntament de Felanitx iniciarà el procediment d’embelliment de la
zona de descans a la fotografia d’abans aportada.»

9.2 Debat

El Sr. Juan Aznar diu que està d’acord amb la Sra. Vidal que la política no
només és fer aquesta part més política, sinó que una proposta constructiva
sempre és ben rebuda a les plenàries. Evidentment, aquesta zona és una de
les que necessitaria algun tipus d’intervenció dotada econòmicament dins un
Pressupost  municipal.  Entretant,  el  que  intenten  és  fer  les  actuacions
puntuals que poden. De fet, el que fins ara poden fer com a Ajuntament, és
la neteja de les zones i voreres i s’ha fet aquests dies, com s’ha fet altres
vegades. Quant a l’embelliment, que no pertany tant a l’Ajuntament, sinó
que serien actuacions que probablement haurien de fer veïnats particulars,
s’hauria  d’apel·lar  a  la  bona  voluntat  de  tothom  per  aconseguir-ho.  En
referència als contenidors, és un tema que, si tot va bé, quedarà resolt amb
el nou contracte de recollida i neteja del municipi, ja que es retiraran de la
via pública, deixaran de ser un focus de brutor i millorarà aquesta i altres
zones.

9.3 Votació

Sotmesa la moció a votació, s’obtenen 4 vots a favor (3 del Partit Socialista
de les Illes Balears i 1 de Vox Baleares), 9 en contra (6 del Partit Popular, 2
del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 3 abstencions (2 del
Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem).

En conseqüència, es desestima la moció del grup municipal Vox en relació a
l’estat de les voreres i la petita zona de descans dels voltants del Cementeri
de Felanitx.

10.  EXPEDIENT  2409/2021.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  VOX,
RELATIVA  A  L'AUGMENT  DEL  NOMBRE  DE  POLICIES  TUTORS  EN
PROPORCIÓ SUFICIENT ALS CENTRES ESCOLARS DEL MUNICIPI

10.1 Moció del grup municipal Vox, relativa a l’augment del nombre
de  policies  tutors  en  proporció  suficient  als  centres  escolars  del
municipi

A continuació, es veu la moció presentada pel grup municipal Vox en data 1
d’octubre  de  2021,  amb  núm.  2021-E-RPLN-11,  que  es  transcriu  a
continuació:
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«EXPOSICIÓ DE MOTIUS:  

Segons el punt 2.2.1 del Programa de Policia Tutora de les Illes Balears, la
definició de policia tutor és:

El tutor o referent de la policia és membre de la Policia Local, amb formació
específica, especialitzat en cooperar en la resolució de conflictes privats (Llei
Orgànica 2/1986, de 13 de març, de forces i cossos de seguretat, art. 53
apt. i) i en l'entorn escolar, expressament assignat per resoldre'ls. És un
estret col·laborador que facilita la resolució d'aquests problemes, incloses
les conductes de risc relacionades amb menors en l'entorn obert.  És un
agent de la  Policia  Local  dedicat  especialment a col·laborar  amb el  món
educatiu  i  amb professionals  de  l'àmbit  social,  sense  perdre  la  condició
d'agent d'autoritat i tot el que representa.

Les seves àrees d'actuació amb menors són:
- Entorn escolar.
- Espais públics.
- Locals i establiments públics.
- Àmbit de les tecnologies de la informació i la comunicació (TIC).

Es coordina amb:
- Els centres educatius i amb tota la comunitat educativa.
- Les forces i cossos de seguretat de l'Estat.
- Els òrgans judicials.
- Els serveis socials.
- Els serveis de protecció infantil.
- Altres organitzacions relacionades amb menors d'edat.

Les  principals  actuacions  que  el  policia  tutor  realitza  en  els  centres
educatius van més enllà de la prevenció de conflictes i comissió de delictes,
absentisme,  consum  d'alcohol  i  drogues,  ús  i  abús  de  xarxes  socials,
conductes nocives i de risc per part de l'alumnat a les xarxes socials, entre
d'altres i sense oblidar les intervencions amb les famílies i la prevenció de la
violència i l'assetjament.

En  l'àmbit  acadèmic  i  pedagògic,  col·laboren  en  la  reducció  de
l'abandonament  escolar  prematur  entre  els  alumnes  més  desprotegits,
promovent  l'ús  responsable  d'internet  i  les  xarxes  socials,  promovent
pràctiques restauratives en la prevenció i resolució de conflictes.

Dins  la  competència  específica  dels  agents  de  Policia  Local  adherits  al
Programa  de  Policia  Tutor,  desenvolupa  les  funcions  i  competències
específiques del Programa:

1.- Vigilar els diferents tipus d'absentisme escolar i actuar sobre ells.
2.- Seguiment i actuació sobre menors en edat escolar.
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3.-  Vigilar  els  exteriors  dels  centres  educatius  i  les  zones  públiques
freqüentades per menors.
4.-  Assessorar  els  equips  directius  dels  centres  educatius  en  matèries
relacionades  amb  la  competència  del  municipi  i  de  la  Policia  Local  i
col·laborar,  així  com mantenir  reunions  periòdiques  amb  el  professorat,
sempre que sigui necessari.
5.- Prevenir els fets delictius comesos per menors d'edat i actuar davant
ells.
6.-Col·laborar en la resolució de conflictes privats amb menors implicats en
qualsevol àmbit,  sempre des del context preventiu i  de manteniment de
l'ordre públic.
7.-  Vigilar  el  tràfic  de  drogues,  el  consum  i  la  tinença  de  substàncies
tòxiques il·legals en els voltants i en les proximitats dels centres educatius i
actuar davant ells, així com en el seu interior, quan així ho requereixin els
responsables dels centres.
8.-Col·laborar  amb  els  centres  educatius  en  la  vigilància  i  control  del
consum de tabac en les instal·lacions dels centres educatius i en la resta
d'àrees freqüentades per menors on existeix aquesta prohibició.
9.- Vigilar i controlar l'accés de menors a locals i establiments públics i la
venda  i  consum  de  begudes  alcohòliques  en  qualsevol  espai  públic  on
existeixi aquesta prohibició.
10.- Vigilar qualsevol conducta que es consideri un risc per als menors i
actuar davant ella.
11.-Vigilar  l'assetjament  escolar  i  l'ús  il·lícit  de  les  tecnologies  de  la
informació i la comunicació i actuar sobre elles.
12.-  Dur  a  terme  accions  i  campanyes  preventives,  juntament  amb  els
centres  educatius,  relacionades  amb  l'educació  viària,  l'ús  eficient  i
responsable de les TIC i altres normatives d'interès per als menors.
13.-  Col·laborar  amb  centres  educatius  en  l'aplicació  de  manuals
d'autoprotecció escolar.
14.- Millorar la seguretat viària en les zones escolars i en les zones més
freqüentades per menors d'edat, així com regular el trànsit en el moment
de major afluència en aquestes zones.

Des de 2017, el policia tutor ha acompanyat la tasca educativa i social de
diversos centres educatius, de fet, és membre de la comunitat educativa i
un referent per a l'alumnat.

El nombre de policies locals de Felanitx és insuficient.

A  més,  el  nombre  d’escolaritzats  augmenta  i  es  pretén  l’obertura  d’un
centre educatiu nou i es continua amb un sol policia tutor.

Per tot això, el grup municipal Vox proposa, per al seu debat i aprovació, si
escau, el següent

ACORD:
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Únic. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a augmentar el nombre en
proporció suficient als centres escolars que hi ha al nostre municipi.»

10.2 Debat

El  Sr.  Sebastià  Adrover  explica  que  aquests  dies  hi  ha  hagut  exàmens
d’oficial i de policia. Hi haurà un canvi, perquè també hi ha varis policies en
segona activitat que es jubilaran. Pren nota de la moció i creu que, a finals
d’any, ja tendran reestructurada i ordenada la plantilla de la Policia Local i
intentaran  donar  ajuda  al  policia  tutor.  Segons  la  informació  que  li  ha
arribat, n’hi ha dos que ho poden ser.

10.3 Votació

Sotmesa la moció a votació, per majoria de 15 vots a favor (6 del Partit
Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les
Illes, 2 del Bloc per Felanitx-APIB, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox) i 1
abstenció (d’Unides Podem), s’acorda:

Únic. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a augmentar el nombre de
policies tutors en proporció suficient als centres escolars que hi ha al nostre
municipi.

En aquest moment, el batle anuncia un recés de 5 minuts, transcorreguts
els quals es reprèn la sessió.

11.  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL

11.1.1 Moció de l'equip de govern per instar Ports de les Illes Balears
a actuar de forma urgent a les barraques de Portocolom

Seguidament  es  veu  la  moció  dels  grups  municipals  Partit  Popular,  Pi-
Proposta per les Illes i del regidor no adscrit Sr. Juan Aznar per instar Ports
de les Illes Balears a actuar de forma urgent a les barraques de Portocolom,
que es transcriu a continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Dia 29 de juliol del 2018, Ports de les Illes Balears, organisme dependent de
la  Conselleria  de  Territori,  Energia  i  Mobilitat  del  Govern,  va  assumir  la
titularitat de totes les instal·lacions en zona portuària en compliment de la
Llei  de  Costes  de  1988,  que  donava  trenta  anys  als  concessionaris  per
adaptar-se a la futura normativa.
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Aquesta reversió  afectava de forma significativa  a Portocolom, no només
perquè afectava les anomenades "cases de sa sínia", sinó també a les més de
150 barraques del nostre litoral.

La  imatge  més  significativa  de  Portocolom  són  aquestes  barraques  i  la
incertesa del seu futur va crear una alarma social al nostre municipi, alarma
que l'Ajuntament va traslladar a Ports de les Illes Balears.

Fruit de diverses reunions, dia 17 de novembre de 2019 Ports de les Illes
Balears va anunciar que posava en marxa un ambiciós projecte de més de 7
milions d'euros per a la restauració de les barraques de Portocolom.

Dia 28 de desembre de 2020, Ports de les Illes Balears torna a anunciar la
posada en marxa d'aquest projecte i la inversió de més de 7 milions d'euros.

Vist que han passat més de tres anys des que Ports de les Illes Balears va
assumir el control de les barraques de Portocolom, vist que aviat tornarà a
fer un any de la darrera vegada que Ports va anunciar la inversió de més de
7 milions d'euros, vist que la degradació de les barraques amb aquests tres
anys ha estat considerable, que han hagut de ser tancades, vist que hi ha
algun mur que posa en perill els vianants i que la imatge de les barraques
dins la façana marítima de Portocolom és deplorable.

Per tot això, els grups PP-PI-regidor no adscrit proposen els següents acords
per, si escau, ser aprovats:

Instar a Ports de les Illes Balears:

1. Donar prioritat màxima a la rehabilitació de les barraques de Portocolom
per aturar la seva degradació.

2. Que les actuacions siguin en temporada baixa, abans del començament de
la temporada turística.

3. Que com a part interessada per ser un projecte dins el nostre municipi, ser
informats  en  tot  moment  de  la  situació  del  projecte,  per  tal  d'ajudar  a
accelerar el procés si fos necessari.»

11.1.2 Debat sobre la urgència

La Sra. Maria Mesquida anuncia que el Bloc votarà a favor de la moció, però
hi vol fer uns comentaris. Diu que en relació als punts, troben que hi ha una
falta de coherència en la forma en què està escrita entre el primer punt, de
donar  prioritat  màxima,  però  en  el  segon  punt  demanen  que  sigui  en
temporada baixa, abans del començament de la temporada turística. Malgrat
que ho entenen, xoca una mica aquest sí però no i ho volien comentar. Per
altra part, per la inoperància a què Ports ens té avesats i, per tal d’evitar
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conflictes innecessaris, com passa a dia d’avui amb la rehabilitació del moll,
demanen que es tengui en compte que la petició es fa damunt un element
etnogràfic de patrimoni marítim i que està 100% protegit en el catàleg de
patrimoni de Felanitx i que l’Ajuntament com a tal, és qui ha de vetllar que la
normativa de Patrimoni es compleixi.

El batle manifesta que tendran en compte l’aclariment de la Sra. Mesquida i
l’aportació als criteris d’execució de les obres de Ports, ja que precisament
del que és tracta és de començar a parlar del projecte d’una forma clara i
contundent. Creu que el Consistori, ara i anys enrere, ha estat coherent amb
les actuacions i la complicitat que s’ha de tenir amb Ports, però, tot i veure
que les intencions són bones, descol·loca un poc veure els canvis de banda
que es produeixen sense cap sentit.

El  Sr.  Juan Aznar, quant als  dos punts que demanen que les actuacions
siguin immediates i en temporada baixa, explica que precisament ara estam
en temporada baixa i si esperen a la propera temporada baixa, haurà passat
un any i el Ple haurà de tornar el mateix a Ports.

El Sr. Francisco Duarte manifesta que votaran a favor de la urgència i que la
seva intervenció va en la línia de la Sra. Maria Mesquida. Comparteixen que
la prioritat és absoluta i  màxima, i  ho ha de ser amb independència del
moment.  Molt  millor  si  és  en  temporada  baixa,  però  és  una  actuació
d’urgència i, efectivament, els punts 1 i 2 de la moció es contradiuen. Com a
suggeriment, i si ho volen acceptar com a esmena, podrien fusionar els dos i
posar que s’intenti fer en temporada baixa.

11.1.3 Votació de la urgència

Sotmesa a votació la urgència de la moció, és aprovada per unanimitat.

11.1.4 Debat sobre el fons de la moció

El Sr. Francisco Duarte afirma que la moció és important, amb independència
de qui la presenti, perquè la realitat és la que és. Efectivament, encara no fa
un any Ports de les Illes Balears va anunciar que invertiria prop de 7 milions
d’euros a les barraques de Portocolom. Li consta que el projecte ha estat
informat  pel  gerent  de  Ports,  que  està  guardat  en  el  Departament  de
Patrimoni del Consell de Mallorca, així com també pels tècnics municipals,
perquè  són  intervencions  en  elements  catalogats,  que  consisteixen  en
reforçar l’estructura de les barraques, moltes de les quals formen part d’un
passeig per a vianants. Des de Ports han confirmat que es revisa el projecte
bàsic, per tal de mostrar-ho a l’Ajuntament i a Patrimoni del Consell, per
acabar  de  consensuar-ho  abans  de  fer  l’exposició  pública  i  la  posterior
tramitació ambiental que, com tots saben, a vegades es torba una mica. Li
consta  que  l’Ajuntament  ha  estat  informat  de  cada  passa  i  recentment.
L’equip redactor ja ha fet feina per arribar a la proposta del projecte bàsic
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que ara mateix revisen els tècnics de Ports i el seu compromís, com ja ho va
ser fa manco d’un any, quan varen anunciar que iniciaven el projecte per a la
reforma d’aquests elements catalogats, és que hi hagi l’intercanvi necessari
d’informació. Li consta que el projecte es va fer quan el seu grup formava
part de l’equip de govern i ara, els mateixos tècnics de Ports IB, continuen
informant l’equip de govern actual.

El batle diu que els membres de la Corporació queden assabentats que el Sr.
Duarte coneix perfectament com Ports tramita i  com té el projecte bàsic.
Assegura que aquesta moció és molt clara i té un sentit molt explícit i és
manifestar  clarament  la  intenció  d’aquest  Ajuntament  que  s’executin  les
obres el més aviat possible, atès que, com ha dit la Sra. Mesquida, el procés
de resolució i execució real de les obres que farà Ports, per desgràcia és llarg.
La moció és per simplificar i perquè quedi clar i manifest que la voluntat de
l’Ajuntament és que l’inici de les obres sigui consensuat i urgent, perquè en
haver caigut les barraques, ja no les tornaran a aixecar.

Abans de procedir a la votació del fons de la moció, el Sr. Duarte apunta que
no s’ha fet esment a l’objecció de la Sra. Maria Mesquida, ni a la seva, quan
han demanat si hi havia possibilitat de presentar una esmena i no s’ha dit si
s’accepta o no.

El batle contesta que no, que ni se n’ha parlat, perquè no s’ha proposat cap
esmena.

La Sra. Mesquida afirma que en cap moment no ha demanat cap esmena,
simplement era una informació que, com que hi ha una normativa municipal
que diu que s’ha de fer així, espera que s’hi faci.

El batle diu que així ho ha entès. Per tant, no s’ha considerat que hi hagi res
a esmenar i passa a votació la moció tal com s’ha presentat.

11.1.5 Votació del fons de la moció

Se sotmet la moció a votació i, per unanimitat, s’acorda:

Instar a Ports de les Illes Balears:

1. Donar prioritat màxima a la rehabilitació de les barraques de Portocolom
per aturar la seva degradació.

2. Que les actuacions siguin en temporada baixa, abans del començament de
la temporada turística.

3. Que com a part interessada per ser un projecte dins el nostre municipi, ser
informats  en  tot  moment  de  la  situació  del  projecte,  per  tal  d'ajudar  a
accelerar el procés si fos necessari.
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11.2.1  Moció  dels  grups  municipals  del  Partit  Popular,  Partit
Socialista de les Illes Balears, Bloc per Felanitx, Pi - Proposta per les
Illes Balears, Unides Podem i el Sr. Joan Aznar (regidor no adscrit)
amb motiu del Dia Internacional de les Dones Rurals

A continuació, es veu la moció dels grups municipals del Partit Popular, Partit
Socialista de les Illes Balears, Bloc per Felanitx, Pi - Proposta per les Illes
Balears, Unides Podem i el Sr. Joan Aznar (regidor no adscrit) amb motiu del
Dia Internacional de les Dones Rurals, que es transcriu a continuació:

«Des de la Federació Espanyola de Municipis i Províncies ens sumem a la
commemoració  del  15 d'octubre,  Dia  Internacional  de  les  Dones Rurals,
renovem el nostre compromís amb la igualtat de drets i oportunitats per a
totes les persones, visquin on visquin, i recordem la urgent necessitat de
posar en marxa les actuacions necessàries per garantir una millora en la
situació de la dona en les zones rurals.

Un compromís que parteix del reconeixement de les dificultats que viuen les
àrees rurals,  del  continu i  constant declivi  demogràfic  al  qual  es troben
sotmeses i de la urgent necessitat de construir una Espanya basada en un
model  de  societat  i  de  territori  en  el  qual,  alhora  que  es  creix,  es
corregeixen desigualtats i es creen oportunitats.

Un  àmbit,  el  rural,  que  s'escriu  en  masculí,  motivat  per  un  èxode  que
s'escriu en femení, on dues de cada tres persones que abandonen un poble
són  dones  atretes  per  les  oportunitats  laborals  i  la  major  prestació  de
serveis públics que ofereixen les ciutats.

Un  moviment  poblacional  sostingut  que  revela,  a  més,  un  índex
d'envelliment  general  dels  municipis  rurals,  en  els  quals  destaca
l'envelliment  femení,  que  influeix  directament  en  el  manteniment  de  la
població  rural  i  en  la  pervivència  de  l'arrelament  de  les  següents
generacions.

Una  urgent  necessitat  d'avançar  en  el  full  de  ruta  cap  a  una  Espanya
cohesionada que garanteixi oportunitats de creixement i impuls econòmic
que ofereixi una vida plena i equitativa a la població rural i  que ofereixi
solucions efectives al desenvolupament personal i professional de les dones.

Una pandèmia ocasionada per la COVID-19 que ha revelat la vulnerabilitat
de les ciutats, dissenyades sobre la concentració de població i contràries al
sentit de comunitat, despertant una oportunitat per canviar la mirada sobre
el territori i augmentant, si és possible, els desafiaments estructurals que
cal  abordar per  fer  front a la  desigualtat  que viuen els  territoris  menys
poblats. 
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Novament,  advoquem perquè  la  despoblació  i  la  igualtat  de  gènere  en
l'àmbit rural estiguin en el centre de l'agenda política i sol·licitem suport a
perquè  ajuntaments,  diputacions,  consells  i  cabildos  insulars continuem
desenvolupant accions que impulsin la igualtat de gènere en els  nostres
territoris com a estratègia essencial  cap a un efectiu assentament de la
població i una lluita contra l'envelliment.

Per tot això, els governs locals reunits en la FEMP:

- Convidem totes les entitats locals a adherir-se a aquesta moció i
ens sumem a totes les veus que clamen per un futur en igualtat.

-  Reivindiquem  els  nostres  esforços  en  la  defensa  dels  valors
constitucionals i la nostra obstinació a avançar mitjançant polítiques locals
d'igualtat cap a un futur net d'injustícia social.

-  Reconeixem  el  paper  essencial  de  les  dones  per  assentar  la
població, per lluitar contra l'envelliment dels nostres pobles i defensem la
seva visibilització  i  empoderament  com a  estratègia  per  al  canvi  social,
econòmic i cultural necessari per a la construcció d'un futur en igualtat.

-  Ens  comprometem  a  continuar  treballant  en  la  promoció
d'actuacions,   programes  i  estratègies  dirigides  a  garantir  oportunitats
laborals i facilitar mesures de conciliació i coresponsabilitat que permetin el
seu ple desenvolupament personal, familiar i laboral.

- Reafirmem el nostre compromís amb la inclusió de la perspectiva de
gènere en totes les polítiques locals i apostem per l'increment de dones en
llocs de presa de decisions en tots els àmbits, incloent-hi el nivell polític i en
l'activitat econòmica del medi rural.

-  Ratifiquem  la  importància  de  la  coordinació  i  de  l'intercanvi
d'iniciatives com a mitjà per detectar i transferir noves activitats dirigides a
erradicar  les  actituds  i  comportaments  que  reprodueixen  i  perpetuen  la
desigualtat  i  reclamem  majors  recursos  per  garantir  la  igualtat  entre
territoris, amb independència de la seva població.

- Recordem que no són possibles les polítiques d'igualtat sense els
ajuntaments  i  reconeixem la  insubstituïble  labor  realitzada  per  totes  les
entitats locals.

- Reivindiquem la necessitat de garantir el finançament suficient per
dur  a  terme  les  competències  en  matèria  d'igualtat  i  assegurar  la
implementació de totes les iniciatives necessàries  per  garantir  la  igualtat
efectiva de les persones en tots els municipis espanyols.»
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11.2.2 Debat

Intervé la Sra. Maria Vidal, qui vol explicar el motiu de la no adhesió de Vox a
aquesta declaració institucional, que és molt senzill. Assegura que Vox és el
partit que més defensa el món rural a totes les institucions, sense excepció.
Però a l’explicació d’aquesta declaració institucional, que posa «amb motiu
del Dia Internacional de les Dones Rurals», es fa referència a la igualtat. Si
haguessin posat aquesta igualtat a la declaració institucional, però haurien
d’haver aportat algun tipus d’iniciativa. Diu que el món rural passa per una
situació crítica i la igualtat, en aquest moment, no l’aixecarà. Es necessita
que  es  prenguin  mesures  urgents  per  tal  que  la  feina  en  el  món  rural
segueixi. El món rural està baix mínims. Està molt bé que se celebri un dia de
la dona rural, però hi ha d’haver feina i a aquesta declaració institucional no
hi ha cap iniciativa, ni una, per millorar aquest lloc de feina d’aquestes Dones
Rurals, per a aquestes dones que dediquen la seva vida als treballs rurals. A
Vox creuen que el  més important  són les  solucions.  Explica  que en  cap
moment no volen donar per entès que no estan d’acord o que no donen
suport a aquestes dones que treballen en aquest sector, sinó que han de
posar solucions perquè aquest sector funcioni. Cas contrari, no tendran feina.
Conclou  dient  que,  per  tant,  la  seva  no  adhesió  a  aquesta  declaració
institucional ha estat únicament i exclusivament perquè no consideren que
aquesta declaració institucional, que ara és moció, doni solució al problema
real pel que passa en aquest moment el món rural.

La Sra. Maria Mesquida avança que el Bloc per Felanitx, evidentment, votarà
a favor d’aquest col·lectiu tan necessari i, més que invisible, li agradaria dir
poc visible,  perquè hi  són. A més,  si  tenen en compte que venim d’una
pandèmia d’un any i mig que ha demostrat que la reestructuració econòmica
és molt necessària, ja que el sector serveis i el sector industrial han quedat
molt tocats, però, en canvi, els camps són un recurs que sempre hi serà. Per
tant, creu que s’ha de potenciar a nivell general i també a nivell d’aconseguir
una  igualtat  de  gènere,  o  d’aplicar  la  perspectiva  de  gènere  també dins
aquest àmbit. Per altra banda, tot i que estan d’acord amb tots els punts de
la moció, no saben si enguany es farà alguna activitat, de moment no n’han
tengut  notícies,  cosa  que  els  hauria  agradat  i  no  hagués  quedat  només
damunt  paper,  malgrat  que  ja  els  va  bé,  perquè  és  una  declaració
d’intencions. Es torna a reafirmar, i acollint-se en les paraules de la seva
companya Sra.  Marta  Cano,  que quan ha presentat  la  moció  ha dit  que
encara queda molta feina per fer i que hauran de seguir lluitant.

El batle, en resposta a la Sra. Vidal, manifesta que és nét de dona rural, fill
de dona rural, pare d’un fill d’una dona rural, germà d’una dona rural, només
li queda tenir-hi una dona i una nora, que n’estaria encantat i orgullós. Vox
diu que defensa el  món rural. Una vegada més els han fet un oferiment
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perquè aquesta fos una declaració institucional, però una vegada no els va bé
perquè  els  han  ofès,  una  altra  tampoc  perquè  no  estan  a  l’alçada.  Li
agradaria que la pròxima ocasió que li presentin una declaració institucional,
amb tot el respecte cap al partit de la Sra. Vidal, proposin alguna cosa a la
Sra. Cano, o incorporin algun acte públic. Però venir a aquesta Sala a dir que
representen el sector rural i no poder afluixar el mac per reconèixer que les
seves mans quan tenen 20 anys, estan set vegades més gastades que les
mans que tendrà la Sra. Vidal el dia que acabi. Per tant, creu que no té raó.
Si  vol  defensar  el  món  rural  i  vol  fer  iniciatives,  perfecte,  a  la  pròxima
plenària que els infli de propostes i d’iniciatives en defensa de la dona. Pero
ara, avui, la Sra. Vidal ha evitat que aquesta fos una declaració institucional,
li agradi com o no li agradi i ho pinti del color que vulgui.

La Sra. Vidal diu que la declaració institucional que s’ha presentat avui a
l’inici del Ple ha anat endavant perquè ha estat rellevant. Aquesta és igual
d’important, en cap moment no posen en dubte que hi hagi gent que tengui
més o menys feina que ella, o que tengui les mans més gastades o no. Creu
que tots els membres del Consistori tenen algun familiar o gent pròxima que
fa feina en aquest sector. Des de Vox tenen 10 mesures, que si no ha llegit,
els hi passarà pel registre. Afirma que Vox és un partit que té iniciativa i que,
efectivament, té unes mesures per millorar aquesta Espanya rural. Clar que
sí que hi  ha d’intervenir la igualtat, però a aquesta declaració institucional, si
no hi ha feina, no hi poden fer res amb la igualtat. La pròxima vegada que hi
hagi una declaració institucional, s’asseuran amb la Sra. Cano i li faran les
aportacions que li hagin de fer, perquè les tenen, tenen mesures per millorar.
Conclou dient que aquesta declaració institucional/moció per al dia de la dona
rural, està molt bé, però primer s’ha de propiciar que hi hagi feina i que
puguin formar part d’aquest sector amb igualtat amb els altres gèneres.

El  batle  diu  a  la  Sra.  Vidal  que  li  agrairà  que els  faci  arribar  les  seves
aportacions. De fet, ja els hauria pogut presentar avui. Però, repeteix, avui, li
agradi o no li agradi, ha bloquejat que les dones del món rural de Felanitx
puguin  esser  reconegudes  institucionalment.  Avui  Vox,  defensor  del  món
rural, defensor dels seus votants ..., ha defensat el seu discurs i l’ha posat
per davant la possibilitat que això fos una declaració institucional. Afegeix
que no s’atrevirà a discutir els 10 punts que té Vox per salvar el sector agrari
de tot Espanya, però no permetrà a la Sra. Vidal que discuteixi que això
d’avui és una moció, perquè Vox ha anteposat les seves grans intencions, no
presentades, al reconeixement de les Dones Rurals.

11.2.3 Votació de la urgència

En haver acabat les deliberacions,  se sotmet a votació  la  urgència de la
moció, i és aprovada per unanimitat.

11.2.4 Votació del fons de la moció
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Se sotmet a votació la moció amb motiu del Dia Internacional de les Dones
Rurals i, per majoria de 15 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit
Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 2 del Bloc per
Felanitx-APIB, 1 del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 vot en contra
(de Vox Baleares), s’acorda:

- Convidem totes les entitats locals a adherir-se a aquesta moció i
ens sumem a totes les veus que clamen per un futur en igualtat.

-  Reivindiquem  els  nostres  esforços  en  la  defensa  dels  valors
constitucionals i la nostra obstinació a avançar mitjançant polítiques locals
d'igualtat cap a un futur net d'injustícia social.

-  Reconeixem  el  paper  essencial  de  les  dones  per  assentar  la
població, per lluitar contra l'envelliment dels nostres pobles i defensem la
seva visibilització  i  empoderament  com a  estratègia  per  al  canvi  social,
econòmic i cultural necessari per a la construcció d'un futur en igualtat.

-  Ens  comprometem  a  continuar  treballant  en  la  promoció
d'actuacions,   programes  i  estratègies  dirigides  a  garantir  oportunitats
laborals i facilitar mesures de conciliació i coresponsabilitat que permetin el
seu ple desenvolupament personal, familiar i laboral.

- Reafirmem el nostre compromís amb la inclusió de la perspectiva de
gènere en totes les polítiques locals i apostem per l'increment de dones en
llocs de presa de decisions en tots els àmbits, incloent-hi el nivell polític i en
l'activitat econòmica del medi rural.

-  Ratifiquem  la  importància  de  la  coordinació  i  de  l'intercanvi
d'iniciatives com a mitjà per detectar i transferir noves activitats dirigides a
erradicar  les  actituds  i  comportaments  que  reprodueixen  i  perpetuen  la
desigualtat  i  reclamem  majors  recursos  per  garantir  la  igualtat  entre
territoris, amb independència de la seva població.

- Recordem que no són possibles les polítiques d'igualtat sense els
ajuntaments  i  reconeixem la  insubstituïble  labor  realitzada  per  totes  les
entitats locals.

- Reivindiquem la necessitat de garantir el finançament suficient per
dur  a  terme  les  competències  en  matèria  d'igualtat  i  assegurar  la
implementació de totes les iniciatives necessàries  per  garantir  la  igualtat
efectiva de les persones en tots els municipis espanyols.

12.  DONAR COMPTE  DE  L'ESTAT  D'EXECUCIÓ  PRESSUPOSTÀRIA  I
DELS MOVIMENTS I SITUACIÓ DE LA TRESORERIA CORRESPONENT
AL TERCER TRIMESTRE DE 2021
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Ace  seguit,  es  dona  compte  de  l’estat  d’execució  pressupostària  i  dels
moviments i  situació de la  Tresoreria corresponent al  tercer trimestre de
2021.

13.  EXP.  1746/2019.  DONAR  COMPTE  DE  LA  DESIGNACIÓ  DE
PORTAVEUS SUPLENTS DEL GRUP MUNICIPAL BLOC PER FELANITX

Es dona compte de la designació de portaveus suplents del grup municipal
Bloc  per  Felanitx.  El  batle  fa  esment  que  la  suplent  serà  la  Sra.  Maria
Mesquida, i els presents en queden assabentats.

14.  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

A continuació, es dona compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que
van des de la núm. 2021-0817 fins a la 2021-891 i els presents en queden
assabentats.

15. PRECS I PREGUNTES

El batle, abans d’iniciar el torn de precs i preguntes, vol fer una intervenció
respecte a les preguntes que es varen plantejar en el Ple extraordinari del
planejament. Explica que:

«En resposta a les preguntes plantejades al Ple extraordinari de l'aprovació
inicial del Pla General i els d'ordenació de Felanitx, on posaren de manifest
que no havien tengut temps per estudiar el seu contingut, on manifestaren
falta de transparència, vull dir unes paraules, un parell de comentaris.

Començ per demanar disculpes perquè sou l’únic partit  que ha deixat la
seva proposta on no tocava. La proposta no l’havíeu de deixar damunt cap
taula,  simplement  l’havíeu  d’exposar  als  tècnics  amb  els  qui  vos  vàreu
reunir, que surt a la proposta amb les dates que vos reuníreu i que, sense
cap dubte, no eren uns contraris vostres, ni ho seran, simplement eren un
equip tècnic redactor, que l’únic que ha fet aquest any és arreplegar totes
les propostes que els  altres diferents grups polítics  sí  que els  volien fer
arribar.

Vull pensar que heu seguit mirant la documentació que a dia d'avui ja està
a l’abast de tothom i esper que hàgiu pogut trobar constància de la vostra
participació en el Pla General.
 
Vull tornar esmentar que la falta de respecte als tècnics municipals i externs
d'aquesta  casa  no  treu  cap  enlloc.  La  feina  presentada,  segons  els
socialistes, és una proposta a la que cerquen donar caire polític.  Està bé,
aquestes són les seves polítiques, crear confusió, res pus.
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Varen abanderar que voldrien aprovar un pla diferent i s'aferren amb ungles
i  dents  que sigui  un  conflicte.  Els  agradi  o  els  dolgui,  aquest  equip  de
govern ha posat a exposició de tots els ciutadans la documentació que es
recull  i  el  mitjans  per  atendre,  aclarir  i  incorporar  les  al·legacions  dels
ciutadans, perquè, repetesc, vostès sí que ja havien tengut oportunitat de
traslladar-les a l’equip redactor.

He  vist  aquest  dies  que  s'han  esforçat  en  aclarir  els  desbarats  que
formularen a la plenària i que ho han plasmat en preguntes als mitjans de
comunicació, els ho agresc.

No tenc cap dubte, que no era una bona. Si fossin capaços d'entendre que
el tema que tenim entre mans, no correspon a fer unes propostes politiques
absurdes o mediàtiques, seria un avanç, però això és atrevit. No ho han
entès. És un Pla General per continuar i renovar els plantejaments de l’any
69,  en el  qual  hi  cabran totes  aquestes  modificacions i  suposicions que
havien bloquejat.

Aquest equip ha posat la maxima claretat que la documentació presentada
estigui  fonamentada tècnicament. Se’n volen fer bandera dels problemes
d'habitatge sense sols haver observat que el Pla General, al que no donaren
suport, inclou infinitat de referències a la LUIB, la Llei Urbanística de les illes
Balears,  que  expressament,  a  l’article  37  recull  que  la  reserva  per  a
habitatge social  és un 30%, i  d’aquí  surten aquests 400 habitatges que
s’esmenten, que no correspon en aquest moment tenir el mapa amb el punt
d’on posarem aquests habitatges. Toca tenir plans d’ordenació que recullin
el  30% de l’habitatge que hi  ha d’haver,  toca tenir  un Pla  General  que
compleixi amb la LUIB, que obliga a tenir un 30% d’habitatge social.

Dit  això,  crec  que  queda  molt  clar  que  vostès  estaran  al  costat  dels
felanitxers, perquè aquest pla, al qual no varen donar suport, vos ho vull
reiterar,  continuï  endavant  i  l'Ajuntament  pugui  desenvolupar  el  pla
d’habitatge social que és necessari.

Varen exposar que el centre de Felanitx es mor, crec que són coneixedors
que al centre de Felanitx és molt complicat moure una pedra. Jugam un poc
més a confondre. 

Quina intenció  tenim respecte  a  les  cases  buides.  També ens ho  varen
explicar l’altre dia pels mitjans. La intenció que no tenim és compartir la
seva intenció, perquè vostès, aferrant un 150% més d’IBI, queda arreglat,
«tema zanjado». Nosaltres, no.

Estam devora el comerç local, i, tot i que pensin i diguin tot el que vulguin,
una vegada més, vàrem confondre el kilòmetre 0 amb el tercer sector. És
un tema de profunditzar, és estar a la memòria, a la part del Pla General.
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Que no volem regular l’ús turístic. No me facin cas, però jo els instaria que
cercassin  si  realment  l’ús  turístic  vengués  donat  pel  que s’anomena pla
d’intervencions en l’ambit  turístic,  PIAT,  del  qual  en formaren part  molt
activament a la legislatura passada, diria que és fill  seu. Tenc els meus
dubtes del bo o dolent que pugui ser, però que també tendrem en compte.

Que està clar que volem hotels d’interior a Felanitx i Portocolom, que volem
que aquestes cases antigues es puguin rehabilitar, reconstruir-les, deixar-
les tal qual , però amb gent a dins, que les puguin habitar .

Els convid a fer una revisió del que són les zones lliures i no diguin que són
zones verdes i ho posin en boca de les persones que han elaborat el pla,
insinuant que la zona verda prevista davant el Sindicat es considera una
zona que s’inunda. Ho revisin, mirin la zona inundable on és, està un poc
més avall a l’esquerra.
  
Després ens parlen que volem xapar una ANEI en dos trossos. L’ANEI de
Portocolom  que  vostès  diuen  que  volem  xapar  en  dos  trossos  és  la
confluència de tots aquests culs de sac de carrers, que la proposta és la
més realista per poder ordenar la circulació de Portocolom per la banda de
darrere.

I el bessó de l’ametlla, l’Ajuntament de Felanitx vol permetre que a fora vila
tothom pugui fer cases on sigui. Els que tenen dues quarterades, avui, dins
Felanitx,  només  tenen  dret,  com a  mínim,  a  ser  com els  altres.  El  Pla
Territorial de Mallorca recull que amb dues quarterades es pot construir una
casa. Aquesta proposta que ferem al Pla l’únic que pretén és que puguem
esser com els altres. Si vostès consideren que no hi cap, endavant, és la
seva proposta de planejament. Però aquest equip de govern defensa que
dues quarterades dins Felanitx siguin el mateix, tenguin el mateix valor per
al qui les té, perquè no en tenien culpa. Molts dels qui avui les tenen, en el
69 poc varen tenir a dir que, en aquell moment, no es permetés fer altra
cosa que no fos aplicar els 15.000 m. No en tenen cap culpa i ara la nostra
possibilitat és deixar-los esser com els altres. L’Ajuntament de Felanitx ha
volgut que el que té dues quarterades dins Felanitx pugui ser com els altres.

Varen dir que eren preguntes senzilles i fàcils de comprendre i crec que les
respostes també són senzilles i fàcils de comprendre. I, per si un cas, està
a  exposició  pública  fins  a  mitjan  febrer.  I  per  si  no  en  comptau,  vos
seguiran  donant  trasllat  de  com  avanci.  M’agradaria  que  vos  posàssiu
davant la cara del tècnic redactor d’aquest Pla i li explicàssiu tots els dubtes
que teniu, perquè oportunitats n’heu tengudes. I que digueu que és falta de
transparència crec i sabeu que no té raó de ser».

Acte seguit, comença el torn de precs i preguntes.

15.1 Cruïlla de Can Tanca
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La Sra. Maria Vidal recorda al Sr. Adrover que, en relació a la cruïlla de Can
Tanca, li va dir que havien anat a veure-ho amb els tècnics i que estudiaven
com s’havia de procedir per llevar el risc que té. Vol saber si es prendrà
alguna mesura o si hi ha alguna decisió presa.

El  Sr.  Sebastià  Adrover  contesta  que  es  va  enviar  una  sol·licitud  a
Carreteres. Des del primer moment l’Ajuntament va proposar uns passos
elevats, com els que hi ha prop de la cruïlla, però no han rebut resposta.
També varen demanar l’asfaltat de la carretera, i  han contestat que ara
mateix no hi ha pressupost. Va demanar així mateix que es pintassin les
retxes i ja han començat amb les grogues i suposa que després continuaran
amb les blanques.

La Sra. Vidal diu que, com que no hi ha una solució a aquest risc, fa el prec
que, si és possible, a les 14 h, a la sortida de l’escola, hi vagi algú a regular
la  circulació  d’aquesta cruïlla,  perquè és un perill  i  en diverses ocasions
quasi  s’hi  han produït  accidents.  Demana si  es podria donar un  poc de
reforç a aquesta hora, que és crítica.

El Sr. Adrover explica que divendres passat va ser a s’Horta, amb el cap de
la Policia, a l’hora de l’entrada a l’escola i li va mostrar la problemàtica. La
setmana que ve anirà a Cas Concos. Diu que aquest tema s’ha de tractar
amb la Policia Local, que són els entesos, i el té molt en compte, tant a
s’Horta, com a Cas Concos. El gran problema és la falta d’efectius i espera
que en poc  temps  en tenguin  un major  nombre  de  disponibles  i  donar
solució a les entrades i sortides de les escoles.

15.2 Horts urbans

El Sr. Juan Diego Vidal demana si el poden informar sobre els horts urbans,
si estan disponibles, en quin estat es troben.

El  Sr.  Juan  Aznar  explica  que estan  pendents  de  resoldre  una  sèrie  de
deficiències que va notificar l’Agència de Disciplina Urbanística. Ara mateix
queda  la  reconstrucció  d’un  mur,  que  s’ha  de  fer  amb  unes  tècniques
determinades, pel fet que es troba dins zona rústica i ANEI. En estar això
resolt, continuaran amb la tramitació, que ja es va iniciar fa temps, amb la
intenció de fer els horts urbans i treure’ls a concurs per a qualsevol ciutadà.

15.3 Full de ruta de l’àrea d’Igualtat

La Sra. Maria Mesquida demana a la Sra. Marta Cano si, ara que hi torna
haver tècnica d’Igualtat en la subvenció de la lína B d’IBDona de personal,
pot detallar quin és el full de ruta de l’àrea.

La Sra. Marta Cano explica que amb la modalitat B varen poder dur a terme
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la contractació de Sonia Checa. Amb la modalitat A ens han concedit la
redacció d’un estudi sobre la violència de gènere entre adolescents, sobretot
entre 12 i 20 anys, que ja s’ha començat a fer. Creuen que és una diagnosi
per saber un poc com han d’actuar, i també per complir els objectius que
estableix el distintiu. També acaben de justificar el distintiu, perquè no han
concretat  quin  mes,  però  pensen  que  a  finals  d’aquest  o  principis  del
següent tendran l’auditoria,. Per altra part, segueixen el pla comunitari. Diu
que  varen  fer  les  entrevistes  fa  bastants  de  mesos,  però  també  fan
enquestes als tècnics i als ciutadans, per saber la seva opinió respecte a
com han de plantejar aquest pla. La setmana que ve tenen una reunió per
començar a convocar la comissió negociadora del pla intern, amb el que
també fan feina, perquè caduca aquest any. Tenen la comissió d’Igualtat
convocada per  dimecres  que ve amb els  centres educatius i  els  Serveis
Socials,  per  plantejar  totes  les  activitats  que  duran  a  terme  el  25  de
novembre.  Dia  15 també veuran el  que  faran  el  Dia  de  la  Dona Rural.
Aquest és el full de ruta.

15.4 Representant del batle a s’Horta

La Sra. Damiana Massutí diu al batle que li han arribat comentaris que es
vol canviar el batle pedani de s’Horta. No sap si és veritat o no que la Sra.
Soler vol que el batle pedani de s’Horta sigui dels seus. Demana si li pot
explicar com està aquest assumpte.

El batle contesta que la Sra. Massutí l’ha intrigat amb aquest misteri. Diu
que la decisió del nomenament dels batles pedanis és del batle i és el batle
qui posa i qui lleva. Per tant, quan es produeixi algun canvi, si es produeix,
la  Sra.  Massutí  ho  sabrà.  Repeteix  que  és  una  competència  del  batle
nomenar i cessar els batles pedanis.

La  Sra.  Massutí  comenta  «cuando  el  río  suena,  agua  lleva»,  ja  ho
confirmaran.

El batle aclareix a la Sra. Massutí, que també va formar part de l’equip de
govern, que els seus aquí són els nou, tots són seus i es deuen, com també
la Sra. Massutí havia d’haver entès en el seu temps, a les seves idees i ho
respecten, perquè és la seva comesa dins aquest nou «no pacte». Però a
aquest equip de govern no n’hi ha cap d’extern. Afirma que la decisió que
es prengui quant als batles pedanis, avui per avui, és seva, amb el suport
de tots els seus.

15.5 Repintat de la senyalització horitzontal a s’Horta

La Sra. Maria Vidal, quant al comentari del Sr. Adrover en relació que s’ha
començat a repintar la senyalització horitzontal a s’Horta, recorda que es va
presentar una moció, que va ser votada a favor, pels ressalts. Ha vist que
s’ha donat solució al més deteriorat, que s’ha retirat. Però també ha vist
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que no s’han repintat els de més prop de la rodona, per on els alumnes
travessen vàries vegades cada dia. Demana si es té previst i si es farà dins
un curt termini de temps.

El Sr. Adrover contesta que efectivament, ha quedat pendent, però suposa
que la  Sra.  Vidal  també se n’adonarà que aquests  dies s’ha de fer  una
reparació a la carretera de Porreres i aprofitaran per fer tot el repintat que
faci falta.

15.6 Plaques solars de l’Hospici

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal  manifesta  que  Unides  Podem  ha  demanat  en
diverses ocasions sobre les plaques solars del centre de dia l’Hospici, que
estan desconnectades, que no han estat mai connectades. Hi havia dubtes
sobre de qui era la responsabilitat de les plaques. Demana si han pogut
aclarir alguna cosa.

La Sra. Soler contesta que aquestes plaques solars no estan al centre de
dia,  ni  a  l’Hospici.  Explica  que,  de  fet,  a  una  reunió  a  un  dinar  amb
membres del partit del Sr. Vidal, que duen el manteniment de la residència
d’assistits, al qual també hi havia la Sra. Mesquida i ella mateixa, ho varen
plantejar al director de l’IMAS i a la directora de la residència d’assistits,
que  també  és  la  directora  del  centre  de  dia.  Varen  dir  que  no  estan
connectades  a  cap  centre  de  dia,  ni  a  l’Hospici,  ni  enlloc.  Afirma  que
l’Ajuntament ha fet les gestions, però no depèn de nosaltres i l’IMAS va dir
que no sabia absolutament res de plaques solars.

El  Sr.  Vidal  demana  si  han  d’entendre  que  aquestes  plaques  són  de
particulars.

La Sra. Soler repeteix que no en saben res.

15.7 Preguntes pendents del darrer Ple

El Sr. Pau Massutí diu a la Sra. Cano que al Ple del mes passat li va fer
preguntes que varen quedar pendents de resposta, i li demana si contestarà
a aquest.

La Sra. Marta Cano, quant a la pregunta sobre els tallers i entrevistes de
pre-escolarització, es varen fer 82 entrevistes, tant dels no escolaritzats,
com dels  que provenen de l’escoleta  de caire  privat.  Es  varen citar  als
tallers  35  infants  amb les  seves  famílies,  només  n’hi  varen  assistir  27.
L’educadora  fa  uns  informes  i  se’n  varen  derivar  uns  quants  a  la
coordinadora d’escolarització, que és a Manacor. Aquesta coordinadora ve a
Felanitx,  fa un traspàs, un vincle de confiança entre la família,  l’infant i
l’educadora, i  després fa el seu informe privat, que passa a les escoles.
Posteriorment,  quan  tenen  totes  les  valoracions,  l’educadora  de



 
Ajuntament de Felanitx

l’Ajuntament  també  fa  traspàs,  tant  al  Joan  Capó,  com  al  Lledoner,
principalment  perquè  saben  d’on  provenen  o  on  seran  escolaritzats  els
infants.  És un servei  que està  obert  a  tots  els  centres escolars  que ho
requereixin, i així ho saben.

Pel que fa a les ràtios d’infantil dels centres escolars de caire públic, són 22
i en els concertats són de 25 infants. Les ràtios a primària són 25, tant als
centres públics com als concertats. En el col·legi Joan Capó la situació ara
és que tenen dos cursos que presenten 3 línies i la resta, 4 línies.

15.8 Ubicació de la rodona d’accés al nou hospital

El Sr. Francisco Duarte diu que la seva pregunta va relacionada amb una
altra pregunta que es va fer a la passada sessió plenària. El batle va fer
esment a la dotació de serveis de l’hospital, quedava pendent establir on
seria la ubicació de la rodona que es projecta a Carreteres. Demana si ja
han tengut una reunió amb Carreteres per determinar-ho.

El batle contesta que varen tenir una reunió, que no va ser política, sinó
tècnica, perquè preocupa el fet que l’Ajuntament hagi d’actuar abans que el
Consell ja hagi executat les obres de la rodona i no tenguin molt clar on
l’han d’ubicar. Pareix que, a dia d’avui, el Consell encara no té el projecte
licitat, la qual cosa creu que significa que l’any que ve no podran executar la
dotació  de  serveis,  com  els  hauria  agradat.  L’Ajuntament  sempre  ha
manifestat  que  el  seu  compromís  perquè  aquest  projecte  es  dugui
endavant,  és màxim. Explica que ens han passat una proposta que han
estudiat  i  tendran  una  segona  reunió  perquè  volen  fer  anàlisis  i
suggeriments als tècnics del Consell per veure si poden modificar-la, atès
que així com la tenen prevista, llevaria un nombre important d’aparcaments
del  poliesportiu.  En  definitiva,  es  tracta  de  dues  rodones  que  han  de
resoldre  l’accés  a  l’hospital,  pacificar  el  trànsit  entre  les  dues  rodones,
desplaçar  l’actual  per  corregir  l’entrada  al  polígon,  resoldre  l’accés  als
veïnats  de  Son  Negre  per  no  haver  de  passar  per  davant  l’entrada  de
l’estació  de  busos  i  la  gran  superfície  comercial  que  hi  ha  al  polígon  i
finalment, ha de resoldre l’accés a la  residència i  al  poliesportiu.  Hi fan
feina, però hi ha moltes coses a tenir en compte.

El Sr. Duarte té un dubte, i és que el batle, al passat Ple, va dir que els
tècnics que redacten el projecte de dotació de serveis estaven pendents de
la ubicació de la rodona per poder-lo fer i ara diu que, fins que no estigui
feta la rodona no es podrà fer la dotació de serveis.

El  batle  contesta  que  l’Ajuntament  necessita  tenir  clar  el  projecte  del
Consell, perquè si no li té, no pot saber per on ha de passar la dotació. Però
entén que quan el Consell tengui el projecte redactat, voldrà licitar l’obra.
Per tant, l’única cosa que reclama l’Ajuntament és tenir-ho clar, perquè una
vegada  aprovat  el  projecte  i,  mentre  el  Consell  licita  i  prepara  l’obra,
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l’Ajuntament podria fer la dotació de serveis. El que no pot fer l’Ajuntament
és executar-la i que després moguin l’accés a l’hospital o que desplacin la
segona rodona a un altre lloc. Per tot això, és molt important tenir clar quin
ha de ser el projecte.

15.9 Fuites a la xarxa municipal d’aigua

La Sra. Maria Vidal, en relació a una notícia que va sortir al diari el mes
d’abril sobre les fuites a les xarxes municipals d’aigua, es feia referència a
que  l’Ajuntament  de  Felanitx  darrerament  no  donava  informació  sobre
aquests fuites. Voldria saber si realment existeixen, quin tant per cent hi ha
i si s’hi ha posat solució o es pretén posar-n’hi, cas que efectivament es
produeixin aquestes fuites.

El Sr. Juan Aznar contesta que sí que hi ha fuites d’aigua, com a les xarxes
de pràcticament tots els municipis. Se’ns va comunicar que les pèrdues de
Felanitx estan per damunt el que es considera adequat, o dins els marges
de la normalitat a una instal·lació d’aquestes característiques i  d’aquesta
antiguitat  i  el  que  ha fet  ara  l’Ajuntament  ha  estat  intentar  resoldre  si
realment són certes. D’entrada ja sabien que no eren reals des del moment
que no comptabilitzen tota l’aigua que es consumeix, és a dir, hi ha llocs
municipals on no es comptabilitza l’aigua; també hi ha comptadors que no
compten bé i s’han de canviar, i amb això és amb el que fan feina. Procuren
canviar  els  comptadors  per  uns de nova generació,  que comptin  l’aigua
digitalment, que són més fiables. Esperen que amb aquestes actuacions,
que no són fàcils ni s’executen d’un dia per l’altre, puguin tenir una visió
real de les pèrdues, que si bé els varen dir que eren del 36%, són menys.

15.10 Recollida selectiva de fems

El Sr. Juan Diego Vidal, respecte a la recollida selectiva de residus orgànics,
té entès que segons la nova llei de residus orgànics, tenim fins a finals de
desembre per començar amb aquest servei. Demana si és així.

Aprofitant aquesta pregunta, el batle demana a la Sra. Soler que informi el
Consistori sobre una situació imminent i complicada.

La Sra. Catalina Soler contesta al Sr. Vidal  que no, amb la nova llei de
residus no tenim fins al desembre d’enguany, sinó fins al 2023 o 2024. Des
d’Europa imposen que a tot l’Estat el 50% sigui orgànica. Per tant, és molt
que Balears vagi avançat. Per molt que Balears tengui residu d’abocament
zero, l’Estat no. Les polítiques de residus que ens imposa Europa van en
qüestió d’estats, no en qüestió de comunitats.

Quant a la petició del batle, la Sra. Soler informa els presents que estan
molt preocupats, perquè avui havien de dur a aquest Ple l’aprovació del plec
per a la licitació de la nova recollida de fems de Felanitx i no li han pogut
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dur,  perquè,  aprovat  per  la  Junta  de  Govern,  es  va  enviar  a  la  Junta
Consultiva l’estudi de costos econòmics, no va tenir cap al·legació i es va
aprovar.  Però  ara  es  troben  que  s’ha  convocat  una  vaga  indefinida  de
recollida de fems a tot Mallorca, a partir d’aquest dijous, produïda per la
inactivitat d’un Govern Balear que encara no ha mostrat la cara del seu
conseller  de  Treball  ni  de  la  seva  directora  general  de  Treball  davant
aquesta vaga que afecta tot Mallorca. Explica que estan en negociacions
d’un conveni col·lectiu que ha d’establir el preu dels costos del que ha de
cobrar  un  peó de  recollida,  un  xofer  de  camió,  etc.  Així  les  coses,  per
prudència, no han duit el plec de condicions a Ple, perquè si el duen, segur
que  serà  impugnat,  perquè  l’estudi  de  costos  econòmics,  que  va  ser
aprovat, no va tenir cap al·legació i la Junta Consultiva ha avalat, du els
preus de mercat actual, que no és el preu que diuen que s’ha de negociar
de cara a un futur conveni col·lectiu, s’està parlant d’una puja d’un 40%.
Per tant, si aproven un plec amb un estudi de costos econòmics que no du
reflectida la possible puja, serà impugnat. Diu que l’Ajuntament es dóna 15
dies  de  marge.  Quan  parla  de  Felanitx,  també  parla  de  sa  Pobla,  Son
Servera,  governat  pel  Partit  Socialista,  la  Mancomunitat  del  Raiguer,
Llucmajor i de molts d’ajuntaments que han de licitar una nova recollida de
fems. En conseqüència, assabenta tots els membres de la Corporació de la
preocupació que tenen el batle i ella mateixa a dia d’avui.

Segueix la Sra. Soler i explica que han intentat dur la feina més o manco
bé, malgrat que així i tot ja arribaven un poc tard, i avui volien aprovar el
plec de condicions tècniques i administratives de la nova recollida i al febrer
o març ja haguessin iniciat el servei com cal. Ara per ara l’han retardada i
els preocupa, perquè avui matí hi ha hagut una reunió de tots els batles i la
FELIB,  han  quedat  emplaçats  per  a  una  altra  reunió  dimecres.  Aquest
Ajuntament ja ha fet el  decret de serveis mínims, tot i  que, tractant-se
d’una  vaga  indefinida  que  afecta  tot  Mallorca,  hauria  de  ser  el  Govern
Balear qui fes aquest decret de serveis mínims. Però ja està fet, ja han
complert amb la llei,  ja ho han notificat a les empreses concessionàries,
tant a Fomento com a Melchor Mascaró. Deixalles, en aquest cas, no se
suma a la vaga. En definitiva, es troben en aquest impàs i els sap molt de
greu, perquè els hauria agradat molt avui haver pogut aprovar el plec. No
es tracta de discussions polítiques, que s’hi tracta, es tracta que hi ha unes
negociacions on hi ha la patronal presidida per una empresa que es diu
Melchor Mascaró, els sindicats i, en cap cas, a cap tipus de negociació, hi ha
l’Administració, que és la que ha de pagar. Les administracions, que són les
que hauran de pagar, en cap cas no han estat convocades a cap tipus de
reunió. És una petició que el batle ha fet a la FELIB. La gran discusió que
tenen les patronals i els sindicats en el conveni col·lectiu és que tots els
plecs de condicions que s’hagin de licitar ho facin amb la pujada de sous,
però als  que acaben de licitar  la  llei  no els  permet fer  aquesta  pujada.
Demana si això vol dir que el peó que recull les bosses a Felanitx cobrarà
19.000 € anuals i el que les recull a la Mancomunitat des Pla, que acaba
d’adjudicar, només en cobrarà 15.000, que és el que aquest Ajuntament té
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previst. La gran discussió que hi ha ara és que volen que aquesta puja sigui
d’aplicació als contractes que ja estan adjudicats i iniciats. Afirma que això
és una mica difícil. Diu que això són les explicacions que pot donar, que
estan  molt  damunt  aquest  tema  i  tot  d’una  que  puguin  dur  el  plec  a
aprovació, ho faran, encara que hagin de convocar un Ple extraordinari. Els
plecs estan a punt, i s’han donat 15 dies de marge, fins que algú doni llum.

15.11 Distintiu For Gender 

La Sra. Maria Mesquida, per continuar amb el tema d’igualtat i el distintiu
For Gender ha sabut que s’ha fet una reunió de municipis que tenen aquest
distintiu i voldria saber si Felanitx hi ha participat i si poden fer un resum de
la situació en què ens trobam respecte al distintiu a nivell general amb els
altres municipis.

La Sra. Cano explica que, abans d’aquesta reunió, que es va fer a Catalunya
i va ser impossible assistir-hi tant ella com la tècnica d’Igualtat, varen tenir
una reunió amb la Sra. Rosa Cursach i amb tots els municipis que tenen el
distintiu més avançat o que, com el nostre, estan a punt de tenir l’auditoria.
Varen coincidir  en moltes  coses,  principalment amb l’abandonament que
han tengut per part de l’empresa, esperaven un poc més de suport o de
guia  en  la  manera  de  justificar  o  de  poder  assolir  els  objectius  dins  el
municipi. També varen comentar que pensen que els objectius estan més
enfocats a ciutats o a municipis més grans i són difícils d’assolir per als
municipis petits. Tots varen coincidir que és un full de ruta per veure quin
camí han de seguir, per fer tallers, formacions, activitats i  funcionament
intern del propi Ajuntament, però tots els ajuntaments i els tècnics que hi
havia, varen estar d’acord que cada un va fer el que va poder, sense massa
suport. Ho varen fer a saber a la Sra. Rosa Cursach, la qual va traslladar les
queixes. Però no tot varen ser queixes, la Sra. Cursach també els va donar
directrius sobre com han de funcionar, en quines coses han de fer un poc
més de feina. La tècnica d’Igualtat es va connectar quan va poder per rebre
els imputs d’altres municipis, com els de Catalunya, que van una passa per
davant del nostre. A Mallorca, tots els ajuntaments es troben més o menys
en la  mateixa situació  i  comparteixen les  mateixes  experiències.  Va ser
profitós, perquè tothom fa feina, però a vegades algun va un poc perdut i
així tenen un full de ruta.

La  Sra.  Maria  Mesquida  manifesta  que,  per  coneixement  de  causa,
comparteix el que va dir la Sra. Cano, perquè quan ella gestionava l’àrea va
ser una de les coses que varen manifestar  a la  presidenta Sra.  Macias.
Explica que la diferència es veu, sobretot, en els compromisos relacionats
amb la part econòmica. Aquell 5 o 10% és un percentatge petit, però en un
Pressupost com el de Felanitx es converteix en una quantitat considerable.
Però no vol  que vagi per  dit  que no s’hagi  d’invertir  econòmicament en
fomentar la igualtat, ja que és tan lícit com tenir una partida per asfaltar o
per arreglar camins. Comparteix la visió de la Sra. Cano.
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15.12 Subvenció per als chromebooks a les escoles

La Sra. González demana a la Sra. Cano com ha acabat la reclamació de
l’Ajuntament perquè ens retornassin la subvenció dels chromebooks a les
escoles.

La Sra. Marta Cano contesta que es va notificar a les escoles l’import que
s’havia de retornar; es va donar un termini de 10 dies d’al·legacions. Tant
les escoles, com la tècnica de l’Ajuntament i ella mateixa, varen tornar a
cridar  les  famílies  per  insistir  que  aportassin  la  documentació  que  els
mancava, sobretot la relativa a la renda familiar, i ho varen aconseguir amb
algunes famílies, no amb totes. Ara s’obrirà l’expedient de reintegrament a
cada centre, tendran un termini i, una vegada que s’hagi pogut dur a terme
el reintegrament, ja podran concedir, tant la subvenció de material escolar,
com la de les escoletes. Tots els centres n’estan assabentats, ella parla amb
tots. Ha estat un tema difícil de gestionar, heredat d’un anterior moment,
no va sortir  molt  bé, la  idea era molt  bona i  tant l’Ajuntament com els
centres tenien ganes de tancar-lo de la millor manera possible.

15.13 Bústies de devora el parc de bombers

La Sra. Maria Vidal recorda al Sr. Aznar que en diverses ocasions li ha fet
una pregunta sobre les bústies de devora el parc de bombers, ell va dir que
n’havia donat part, però ha vist que estan molt deteriorades.

El Sr. Juan Aznar contesta que, com ja va explicar a una anterior sessió, el
problema és que l’empresa Correus també ha de venir a bé a fer la gestió
de les claus. L’Ajuntament no té accés a les bústies, que s’han de desfer per
fer la reparació, i necessitam que Correus faci aquesta feina amb cada un
dels  veïns  que  té  una  bústia  en  aquell  lloc,  però  encara  no  ho  han
aconseguit.

15.14 Compliment de la nova Llei d’habitatge estatal per part del
batle

El  Sr.  Pau  Massutí  demana  al  batle  si,  cas  que  s’aprovi  la  nova  Llei
d’habitatge estatal, la farà complir.

El batle contesta que no l’ha estudiada amb detall, però no sol anar contra
la llei.

15.15 Informe de la triatló de Portocolom

La Sra.  Damiana Massutí  demana al  Sr.  Adrover  quan fa comptes fer-li
arribar l’informe de la famosa triatló de Portocolom, perquè veu que el que
interessa es fa ràpid, però el que no interessa, no.
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El Sr. Sebastià Adrover contesta que tot d’una que puguin, li faran arribar.
En aquests moments tenen una investigació en marxa i no poden desvetllar
com està.

15.16 Investigació sobre filtració d’informació de la Policia Local

La Sra. Damiana Massutí, aprofitant el que ha dit el Sr. Adrover, té una
pregunta per a la Sra. Soler, que anava dient per Felanitx que tenien una
investigació oberta per descobrir qui era el que filtrava informació de dins la
Policia Local. Demana si això és així, si s’ha fet alguna cosa, si és cert o no
és cert.

El Sr. Sebastià Adrover torna a dir que hi ha una investigació oberta i que
fins aquí pot arribar.

La Sra. Massutí demana si la investigació oberta és per trobar el culpable o
els culpables que els felanitxers hagin hagut de pagar 1.200 €, o és per
saber qui és el que filtra informació de dins la Policia. Afirma que el Sr.
Adrover li pot contestar això, si no té res a amagar o ningú que protegir.

El Sr. Adrover contesta que no protegeixen ningú i que la investigació ho
aclarirà tot, les dues coses.

La Sra. Massutí insisteix en si la investigació és cap al problema que hi ha
hagut o cap a cercar el culpable o culpables. Diu al Sr. Adrover que veu que
no li contesta, i li demana si té algun problema. Veu que al Sr. Adrover no li
interessa.

El  Sr.  Adrover  demana a  la  Sra.  Massutí  si  ja  ha entès  que hi  ha una
investigació oberta i quan es pugui l’informaran. De moment demanen la
versió a tothom i quan ho sàpiguen i ho tenguin clar, ho explicaran.

15.17 Reglament de participació ciutadana

La Sra. Maria Mesquida es dirigeix al regidor de Participació Ciutadana, i diu
que  abans  de  l’estiu  li  va  demanar  com es  trobava  la  segona  fase  de
l’actualització del reglament. Va contestar que, amb motiu de la Covid es
posposaria la gestió i que es reprendria tan aviat com es pogués. Diu que la
Covid ha arribat per quedar i demana al Sr. Aznar a quin punt es troba
aquesta segona fase, si s’ha tornat a posar en contacte amb l’empresa, atès
que suposa que estan a punt de fer el Pressupost de 2022 sense haver
actualitzat  el  Reglament que, a diferència del  de 1995,  sí  que conté un
apartat  específic  o,  fins allà  on sap,  hi  havia la  intenció  de contenir  un
apartat específic de pressuposts participatius, i  tornaran a estar,  un any
més, sense poder fer la ciutadania partícip de la gestió dels seus doblers
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municipals.

El  Sr.  Juan  Aznar  explica  que quedaven  pendents  de  fer  dos  tallers  de
participació,  un  polític  i  l’altre  tècnic.  Posat  en contacte  amb l’empresa,
varen decidir  esperar que baixassin les restriccions per dur-los a terme.
Sempre han estat en contacte amb l’empresa, amb la persona que havia
començat amb aquesta tasca i, per motius personals, varen haver d’ajornar
la feina uns quants mesos i aquest mateix mes l’han represa. Va quedar
amb aquesta persona que aquests dies farà una proposta amb les dates
d’aquests  dos  tallers.  En  haver-los  duits  a  terme,  es  podrà  acabar  de
perfilar el Reglament.

La Sra. Maria Mesquida recorda que, malgrat que no comptaven amb la
Covid, d’alguna manera havien de fer la ciutadania partícep, ja fos amb eina
online, o mitjançant diferents trobades per  franges d’edat.  Hi  havia tres
perfils, ciutadania, personal tècnic i personal polític.

El batle manifesta que, atès que no es respecten el torns, el Sr. Massutí pot
fer fins a set preguntes.

15.18 Compliment de la nova Llei d’habitatge estatal per part de la
Sra. Soler

El Sr. Pau Massutí  demana a la Sra. Catalina Soler, com a delegada de
Serveis Socials, si, cas que s’aprovi la nova Llei d’habitatge estatal, la farà
complir.

La Sra.  Catalina Soler contesta que, si  s’aprova la  nova Llei  d’habitatge
estatal,  on  pensen  gravar  amb  el  150%  d’IBI  gent  que  té  habitatges
desocupats, on pensen poder expropiar gent que té més de 10 habitatges,
etc,  per  aquesta  part,  no  comptin  amb ella.  Afirma que aquest  Govern
Estatal l’única cosa que sap fer és els comptes a ca d’altri. Parlen molt de
llibertat, però poca en fan i poca en practiquen. Diu que la Llei d’habitatge
és molt més ampla que aquests articles, però per a aquests en concret,
repeteix, que no comptin amb ella.

15.19 Regulació del trànsit a l’entrada i sortida dels centres escolars

El  Sr.  Francisco  Duarte  es  dirigeix  al  Sr.  Adrover  i,  en  referència  a  la
pregunta de la Sra. Vidal sobre les entrades i les sortides de l’escola, diu
que hi ha centres que tenen moltíssimes queixes, especialment el de Cas
Concos, on només dos dies hi ha pogut anar un Policia. El mateix passa a
l’institut de Felanitx, que varis pares i mares que han contactat amb ells per
comunicar-los  que  es  produeix  una  gran  concentració  de  vianants  i  de
vehicles i demanen que algú hi vagi a regular el trànsit al moment puntual
de l’entrada i la sortida. Potser estaria bé enviar-hi algú, per tal d’evitar
nervis innecessaris.
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El Sr. Sebastià Adrover manifesta que, tal com ha contestat a la Sra. Vidal,
aquest és un tema que té molt enfilat, perquè és el gran problema que ve
quan comença  el  curs  i  dura  fins  que acaba.  Explica  que han  fet  unes
petites  modificacions  d’horari  per  poder  tenir  més  efectius  en  aquests
horaris,  però  s’han  trobat  en  un  moment  de  molta  falta  d’efectius.
Efectivament,  a  la  rodona de  la  carretera  de Porreres  s’hi  acumula  una
quantitat molt grossa de vehicles en un espai de temps molt curt. Hi fan
feina.

15.20 Encariment de les actuacions de les festes

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Acosta si li pot explicar com és que
han encarit les actuacions de les festes.

El Sr. Pedro Acosta contesta que primer la Sra. Massutí li ha d’explicar en
què es basa per dir que s’han encarit les actuacions.

La Sra. Massutí contesta que es basa en la regidora d’Hisenda, que ha dit
que es necessiten més doblers perquè s’han encarit les actuacions. No ho
entén, és la primera vegada que sent que les actuacions són cares, quant
avui en dia tothom aprofita per dur el millor que hi ha, perquè els preus
estan tirats per les finestres. Demana al Sr. Acosta que li expliqui. Entén
que diguin que es mantenen, però no que s’hagin encarit.

El Sr. Acosta no sap si ha dit que s’han encarit les actuacions, el que sí està
clar és que es parteix d’un pressupost en un context diferent, perquè el
2020 no sabien com aniria, perquè cada 15 dies canviaven la normativa.
Varen començar amb un pressupost, però s’han duit a terme totes les festes
i, evidentment, aquest pressupost no bastava. Això és el que li ha intentat
explicar la Sra. Mesquida. No hi ha actuacions més cares, ni més barates,
simplement hi ha hagut despeses amb les que no comptaven. Per exemple,
les despeses de seguretat no són les mateixes ara, amb la Covid, que abans
de la Covid, com el so, perquè hi ha un protocol anti Covid, les tanques de
seguretat, serveis sanitaris, i més despeses que abans no hi eren. D’aqui ve
que s’hagi produït aquest augment en les partides de festes. Com que a la
Sra. Massutí li agrada parlar de números, en poden parlar. Li demana si sap
què va gastar ella el 2019, quan era la regidora de Festes, i afirma que la
Sra. Massutí va gastar 450.000 € en festes i l’actual equip de govern tenia
un pressupost de 239.000 €, amb una ampliació de 114.000, dels quals
encara en tenen 48.000 de disponibles, tenint en compte les factures que
estan presentades i es pagaran. Amb la qual cosa, la Sra. Massutí no ha de
donar lliçons, cap lliçó.

La Sra. Massutí diu al Sr. Acosta que encara no li ha contestat res del que li
ha demanat, però li demana si li pot dir quin any ella va gastar aquests
doblers.
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La Sra. Soler contesta que 2019.

La Sra. Massutí replica que el 2019 les verbenes ja estaven preparades i
exigeix  que el  que  li  han de dir  és  què va gastar  ella  el  2021 amb la
pandèmia, que no li parlin de 2019.

El batle contesta a la Sra. Massutí que cap, perquè  ha estat «la regidora
que nunca fue». Afegeix que ja li han contestat la pregunta.

La Sra. Gracia González demana un poc de respecte.

El batle promet que els té tot el que els pot tenir i li encantaria poder-ne
tenir més.

La  Sra.  Massutí  diu  que,  després  de  la  falta  de  respecte  del  batle,
continuarà dient que li agradaria que els números que li ha de presentar el
Sr. Acosta siguin els de 2020, no els de 2019. Repeteix que el 2019 ella
acabava d’entrar i les festes estaven fetes, el que li ha de dir el Sr. Acosta
és la quantitat que, en pandèmia, s’han gastat en festes.

El Sr. Acosta replica que la Sra. Massutí va entrar el juny i que de juny a
desembre hi va haver moltes festes. Li demana si no va signar cap factura,
per  molt  que  estassen preparades.  Per  altra  part,  la  Sra.  Massutí  tenia
pressupostats 380.000 € per a 2020, que si hi hagués hagut festes, potser
hauria sobrepassat, malgrat que això no ho sabran, perquè per desgràcia,
no va poder ser. Però, repeteix, la Sra. Massutí no pot donar lliçons, quan
parteixen d’un pressupost de 239.000 € i arribaran a un màxim de 300 o
320.000, en una etapa de Covid, on hi ha una despesa més gran, malgrat
que la Sra. Massutí digui que no. En seguretat s’ha gastat bastant i espera
que el Govern Balear, tal com va dir la Sra. Garrido, els ajudi amb una
subvenció, però encara no n’han vista cap. Suggereix que, si vol saber en
què han gastat els doblers, vagi a Intervenció, li treuràn les factures i que
les miri. Si té dubtes o preguntes sobre alguna, que li digui i l’informarà. La
Sra. Massutí  cerca que es digui que han malgastat els doblers,  però no
n’han malgastat cap des del moment que han fet la feina que els han deixat
fer. Evidentment, li hauria agradat fer unes festes més adaptades a tothom
i que tothom estigués més content. Però no no entén que la Sra. Massutí
digui que han malgastat, quan ella va signar factures per valor de 450.000
€. Potser el Bloc, o Vox, o Unides Podem li puguin donar lliçons, però la Sra.
Massutí, no.

El batle demana que es passi a la següent pregunta, i la Sra. Massutí replica
que el batle li ha dit que en pot fer set. 

El batle contesta que el que ha dit és que les podia fer el senyor Massutí,
perquè ella, per la seva pròpia iniciativa i productivitat, ha fet com a set
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preguntes, sense sols haver pogut respectar el torn, quan sap cert que, si
algun regidor n’ha fet dues de seguides, el batle mai no els ha posat cap
emperò. Però quan ella necessita reiterar-se i manifestar-se impetuosament
davant  el  regidor,  el  mínim  que  pot  fer  el  batle  és  tornar  el  torn  de
preguntes que ha llevat la Sra. Massutí als seus companys d’oposició. Li diu
que, des d’ara fins a les 12 menys un segon, pot fer totes les preguntes que
vulgui.

La Sra. Massutí diu: «gràcies, senyor batle, aprendré de vostè i vostè aprèn
de na Soler».

La Sra. Soler diu al batle que ja és la segona vegada que l’anomenen. Fins
ara no ha dit res, ni ha demanat la paraula. Demana a la Sra. Massutí, que
ha estat membre de l’equip de govern i de l’oposició, que respecti els torns i
que,  si  no  vol  que  li  contesti,  que  no  l’anomeni.  Per  dues  preguntes
diferents, parla d’ella. Fins ara, ni la interrompuda, ni li ha demanat res. A
la pròxima, sí que demanarà intervenir, perquè parla de la seva persona.
Diu a la Sra. Massutí que té una obsessió amb ella.

Es produeix una discussió entre la Sra. Massutí, el batle i la Sra. Soler sobre
aquesta qüestió.

La  Sra.  Soler  demana  al  batle  que  la  Sra.  Massutí  respecti  els  torns
d’intervenció, que faci preguntes i si n’hi fa a ella, els contestarà totes, però
que no l’anomeni cada vegada.

La Sra.  Massutí  replica que és lliure  d’anomenar que hagi  d’anomenar i
retreu a la Sra. Soler que ara s’acaba de botar un torn.

16.21 Ordre en el torn d’intervencions

El  Sr.  Francisco  Duarte  anuncia  que  farà  un  prec  i  després  la  darrera
pregunta. Explica que la veritat és que en tenien unes quantes més, però la
serra ha d’anar i  venir. Assegura que tots els que són aquí han vist en
moltes ocasions les actuacions sobreactuades de la Sra. Soler, botant els
torns,  contestant,  apel·lant  i  a  vegades,  fins  i  tot,  fent  acusacions,
assenyalant, demanant i  increpant l’oposició. Moltes vegades, de manera
encertada, duita a «puesto» pel batle, per calmar-la. Per tant, si la Sra.
Massutí fa alguna pregunta i es reitera, creu que no ha fet res distint al que
s’ha tolerat fins ara.

16.22 Criteris per a l’adob de camins

Quant a la pregunta, és amb al·lusions a la Sra. Soler, però no importa que
li contesti. Ho va dir ella a l’altra plenària, però no era de la seva àrea. La
pregunta  va  adreçada  al  regidor  de  Camins.  Diu  que,  en  relació  a  la
modificació  que tornen dur avui  dels  100.000 € que s’afegeixen, la  Sra.
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Soler va dir que perquè ara és el temps de plogudes, que els camins es
rompen i necessiten tapar forats. Fins aquí ho comprèn, però li agradaria
demanar, ja que s’han fet unes aportacions, quins criteris s’han seguit, a
part de tapar forats quan plou, per arreglar dels camins.

El batle contesta que els criteris no han variat des que el regidor de Camins
no  ha  variat.  S’han  fet  actuacions  per  demanda  de  les  necessitats  de
mantenir  els  camins.  Es  fan  vàries  actuacions,  es  tapen clots  a  camins
d’asfalt, perquè no tenen pressupost per reasfaltar-los. No s’asfalten camins
que no estiguin  asfaltats,  des  de fa  anys.  S’intenta  reasfaltar  cada any
algun  redol,  per  mantenir  i  perquè  no  caigui  tot  l’asfalt  amb  un  pic.
S’intenten fer actuacions als camins de terra. Si el camí ho demana, han de
ser  més  grosses  i  si  es  pot  passar  amb  una  actuació  més  petita  o,
simplement, amb una aportació de grava, es fa. S’intenta reforçar la feina
de la màquina municipal de tallar voreres, tallant els alts d’algun camí, atès
que a algun camí, un tractor carregat o una segadora, no passen. Aquestes
són les actuacions. Els problemes que ara mateix tenen damunt la taula a
camins rurals, són a la zona més pròxima a s’Alqueria Blanca, on la ploguda
de l’altre dia va destrossar 3 o 4 camins. Si torna ploure, hauran d’arreglar
els camins que s’espenyin. Si no, li agradaria arreglar el que hi ha entre el
parc  i  Sant  Salvador,  que  és  un  camí  asfaltat  ple  de  bonys  i  voldria
reasfaltar trams per resoldre-ho. Fa 6 anys que se segueix aquest criteri,
que no ha variat gens.

El Sr. Duarte, ja que el batle ha assegurat que no s’ha asfaltat cap camí de
terra, en atenció a una petició que fan molts de concarrins que fan feina a
Palma i agafen el camí que connecta amb Campos, demana que, quan es
fan  les  actuacions  a  Felanitx,  que  es  coordinin  amb  l’Ajuntament  de
Campos, perquè també les facin al mateix temps.

El batle ho recull,  perquè admet que no ho havia pensat i  és una bona
proposta,  perquè tenim varis  camins en comú amb Campos i  estaria bé
mirar si es poden posar d’acord ambdós ajuntaments. Agraeix la proposta.

El Sr. Duarte manifesta que, si ho fan, faran contents molts de concarrins
que a diari utilitzen aquest camí.

16.23 Modificació de crèdit per a pàrquing del cementeri

La Sra. Damiana Massutí demana al regidor del Cementeri si li pot explicar
els 20.000 € extraordinaris de modificació de crèdit a què es destinaran.

El Sr. Juan Aznar contesta que s’han destinat a fer un aparcament d’asfalt
al pàrquing del cementeri municipal.

La Sra. Massutí  recorda que li  va demanar a la passada plenària i  li  va
contestar que s’havia pagat de les despeses del cementeri.
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El Sr. Aznar explica que el problema va ser que les despeses del cementeri
no bastaven i per això s’ha fet aquesta modificació.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, el batle aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.                              


